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IMAGINE driving from the Floating 
Mosque to Teluk Bahang in just 
seven minutes compared to the 

current 30-45 minutes!
That may just be the reality when 

the North Coastal Paired Road (NCPR) 
project, known as Package 1 under the 
Penang Transport Master Plan (PTMP), 
is completed.

The project is set to commence soon 
following the Penang government’s ap-
proval of a new alignment and commer-
cial terms.

Chief Minister Chow Kon Yeow an-
nounced that the project will serve as 
an alternative route from Tanjong Bun-
gah to Teluk Bahang, improving con-
nectivity and reducing congestion along 
Penang’s northern coastline while also 
acting as a catalyst for socio-economic 
development in Batu Ferringhi and Te-
luk Bahang.

“The new alignment has been strate-
gically designed to avoid densely popu-
lated residential areas, including Jalan 
Chee Seng, Jalan Chan Siew Teong, 
Marvista, Beverly Hills, and surround-
ing neighbourhoods,” Chow said at a 
recent press conference.

“The project will span 10.61 km, 
consisting of an 8.41km main road 
and a 2.2km coastal section. It will be-

gin at Jalan Lembah Permai (Tanjong 
Bungah) and run along the coastline, 
passing the Floating Mosque before 
reconnecting with the main road near 
Shamrock. The route will then extend 
through Batu Ferringhi before ending 
at Teluk Bahang.

“From the Floating Mosque to Teluk 
Bahang, the travel time will be signifi-
cantly reduced to just 7 minutes from 

the current 30-45 minutes.”
Once approvals are in place, the 

project, undertaken by Consortium 
Zenith Construction Sdn Bhd (CZC), is 
expected to take five years, with con-
struction potentially starting in 2026 
and concluding by 2031.

Chow added the project is estimated 
to cost RM2.43 billion, with an addi-
tional RM500 million allocated for land 
acquisition. 

It will take six months for the detailed 
design to be finalised. The project will 
also require an Environmental Impact 
Assessment (EIA) Amendment for the 
coastal section to accommodate the 
new alignment.

According to Chow, the Penang 
government will finance 4.88km of 
the road from Jalan Tanjong Bungah 
to Jalan Sungai Emas through a land 

swap agreement with CZC, while CZC 
will self-finance the remaining 5.73 km 
from Jalan Sungai Emas to Teluk Ba-
hang, with costs to be offset through 
future development projects in Penang.

Also present were State Secretary 
Datuk Zulkifli Long, state Infrastruc-
ture, Transport and Digital Committee 
chairman Zairil Khir Johari, Penang In-
frastructure Corporation chief executive 
officer Datuk Seri Farizan Darus, CZC 
director Lim Hee Khoon, CZC chief ex-
ecutive officer Rohana Shariff, and CZC 
president (project & development) Lim 
Hooi Kooi.

As a matter of interest, Package 
2, known as the Air Itam–Tun Dr Lim 
Chong Eu Expressway Bypass, was 
the first package to begin construc-
tion and has now achieved over 73% 
work progress.

North coastal paired 
road set to begin

Hooi Kooi (third from right) briefing Chow and Zairil (third from left) on the North 
Coastal Paired Road project. With them are (from left) Rohana, Farizan, Zulkifli and 
Hee Khoon. 

Artist’s 
impression 
of the North 
Coastal Paired 
Road.
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THE newly constructed Sungai 
Dua Dewatering Plant (SDDP), a 
state-of-the-art facility designed 
to manage residue generated 
at the Sungai Dua Water Treat-
ment Plant (Sungai Dua WTP), 
officially commenced operations 
recently.

Penang Water Supply Cor-
poration (PBAPP) chief execu-
tive officer Datuk K. Pathm-
anathan announced that the 
RM20 million facility, out-
sourced to Alam Aliran Kualiti 
(M) Sdn Bhd, will operate un-
der PBAPP’s supervision.

Alam Aliran Kualiti, a Penang-
based company specialising in 
scheduled waste management 
and wastewater treatment, will 
oversee its daily operations.

“SDDP has the capacity to 
safely handle up to 500 metric 
tons (mt) of WTP residue daily. 
In 2024, the Sungai Dua WTP 
produced an average of 1,021 
million litres per day (MLD) of 
treated water, supplying approxi-
mately 465,000 consumers 
in Seberang Perai and Penang 
Island. This process generated 
around 450mt of residue daily.

“To put this into perspective, 
let us compare the residue’s 
weight to that of a Perodua Ati-
va, a popular compact SUV. A 
Perodua Ativa weighs 1.035mt, 
meaning that 450mt of resi-
due is roughly equivalent to the 
mass of 435 Ativas!

“Please note that the maxi-
mum design capacity of the 
SDDP is 500mt. The additional 
50mt margin accommodates 
the production of up to 1,342 
MLD of treated water per day in 
the future,” Pathmanathan said 
in his speech before Chief Min-
ister Chow Kon Yeow officiated 
the new plant at Sungai Dua 
WTP recently.

Also present were State Sec-
retary Datuk Zulkifli Long, state 
Trade, Entrepreneurial Develop-
ment and Rural Development 
Committee chairman Datuk 
Rashidi Zinol, state Housing 
and Environment Committee 
chairman Datuk Seri Sundara-
joo Somu, Seri Delima assem-
blyman Connie Tan Hooi Peng 
and Alam Aliran Kualiti (M) Sdn 
Bhd chief executive officer Balan 
Agambran.

Pathmanathan emphasised 
that the SDDP brings multiple 
benefits, particularly in enhanc-
ing the safety and environmen-
tal sustainability of WTP residue 
management.

Story by Riadz Akmal
Pix by Muhamad Amir Irsyad 
Omar

PENANG  believes the way 
forward to adapt to global 
trade policy shifts is by 

implementing “China+1” and 
“US+1” strategies, says Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

Chow highlighted that the 
recent imposition of a 25% tar-
iff on semiconductor imports 
by US President Donald Trump 
presents both challenges and 
opportunities for Penang.

“Penang, with its robust semi-
conductor industry and strategic 
location, is well-positioned to 
capitalise on the ‘China+1’ and 
‘US+1’ strategies as compa-
nies seek to diversify their sup-
ply chains beyond China and the 
US,” he said.

Chow elaborated that the Chi-
na+1 strategy involves compa-
nies expanding their manufac-
turing and sourcing operations 
beyond China by incorporating 
at least one additional country 
into their supply chain.

“This approach mitigates 
risks associated with over-reli-
ance on a single market.

“Similarly, the US+1 strategy 
encourages companies to diver-
sify away from exclusive depen-

dence on the United States by 
establishing alternative produc-
tion locations.

“In essence, both strate-
gies aim to enhance supply 
chain stability by reducing re-
liance on a single country for 
manufacturing.

“With Penang’s established 
infrastructure, skilled work-
force, and investor-friendly 
policies, the state stands as a 
compelling alternative for multi-
national corporations seeking to 
navigate these trade challenges 
while ensuring supply chain re-
silience,” Chow said.

Chow also urged the federal 
government, in Malaysia’s ca-
pacity as Asean chair, to lead 
regional efforts in strengthen-
ing Asean-wide cooperation to 
counterbalance the effects of 
these tariffs.

“One way of doing it is by 
speeding up the US-Asean Sum-
mit. This would enable Malaysia 
and the rest of Asean to conduct 

dialogues and engagements 
with the US to enhance trade fa-
cilitation, reduce amicable trade 
barriers, and even attract supply 
chain diversification from global 
semiconductor firms.

“Malaysia can position itself 
as a key hub within Asean for 
high-tech manufacturing and 
semiconductor production while 

ensuring Asean members are 
not left out.

“Strengthening Asean’s 
regional semiconductor eco-
system will not only help miti-
gate the risks posed by tariff 
uncertainties but also rein-
force Penang’s position as a 
prime destination for high-val-
ue foreign direct investments 

(FDIs),” he added.
Chow made these remarks 

during the premiere launch of 
the documentary “Against All 
Odds: The Rise of Silicon Pen-
ang” at the official residence 
of Yang di-Pertua Negeri Tun 
Ahmad Fuzi Abdul Razak in Seri 
Mutiara recently.

The 40-minute documentary, 
directed by Image Farm Produc-
tions Sdn Bhd filmmaker Loo 
Shun Ming, is the brainchild of 
Malaysia Semiconductor Indus-
try Association (MSIA) president 
Datuk Seri Wong Siew Hai.

Chow emphasised that the 
documentary encapsulates 
Penang’s remarkable transfor-
mation from a modest state 
into a global semiconductor 
powerhouse.

Also present were Deputy 
Investment, Trade and Industry 
Minister Liew Chin Tong, for-
mer Penang chief minister Tan 
Sri Dr Koh Tsu Koon, and Lim 
Chien Cheng, the son of former 
Penang chief minister Tun Dr 
Lim Chong Eu.

Sungai Dua Dewatering Plant begins operations 
Penang seeks stronger 
ties with Hong Kong

Penang opts for ‘China+1’, 
‘US+1’ strategies

PENANG is keen to strengthen 
its ties with Hong Kong, recognis-
ing the region’s robust economic 
and cultural relationship as a key 
driver for future growth.

At a recent dinner organised 
by the Hong Kong Economic & 
Trade Office, in collaboration with 
the Hong Kong Trade Develop-
ment Council, the Hong Kong-
Malaysia Business Association, 
and Invest Hong Kong, stake-
holders gathered to foster closer 
relations and explore new oppor-
tunities for collaboration.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who attended the event, 
emphasised Penang’s role as a 
global leader in the semiconduc-
tor and electronics industries, 
contributing approximately 5% of 
global semiconductor exports.

“Penang has evolved into a 
global manufacturing hub, home 
to a thriving ecosystem of high-
tech industries. 

“It consistently ranks 
among Malaysia’s top export-
ing states, making a significant 
contribution to the country’s 
external trade,” Chow said in 
his speech at the event.

In 2023, Penang’s exports 
totaled RM435 billion, ac-
counting for 31% of Malay-
sia’s total exports - the highest 
among all states. 

Over the past five years (2019-
2023), the state contributed an 
average of 58% of the nation’s 
electrical and electronics (E&E) 
exports, with RM341 billion re-
corded in 2023.

Chow reaffirmed Penang’s 
commitment to strengthening 
investment ties with Hong Kong, 
particularly in the tourism sector.

Hong Kong-Malaysia Busi-
ness Association president 
Dixon Chew praised the strong 
ties between both regions and 
expressed confidence in further 
collaboration.

Among those present were 
state Tourism and Creative Econ-
omy Committee chairman Wong 
Hon Wai, state Youth, Sports and 
Health Committee chairman Dan-
iel Gooi, Consul-General of China 
in Penang Zhou Youbin, Hong 
Kong Economic & Trade Office di-
rector-general Libera Cheng, and 
Hong Kong Trade Development 
Council director Hoh Jee Eng.

(From left) Wong, Ahmad Fuzi and Chow during the premiere launch of 
the documentary 'Against All Odds: The Rise of Silicon Penang'.

A view of PBAPP's new Sungai Dua 
Dewatering Plant.
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IT  was a real shot in the arm 
for various Chinese and mis-
sion schools in Penang when 
they received a total of close to 
RM9 million under the state’s 
2025 institutionalised funding 
programme.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, along with several state 
representatives, presented 
cheques to Chinese school rep-
resentatives at a ceremony held 
at SJK(C) Aik Hua’s newly built 
hall on Lilitan Sungai Ara in Bay-
an Lepas recently.

A total of 90 Chinese prima-
ry schools received RM4.718 
million, while 12 Chinese sec-
ondary schools were allocated 
RM1.375 million, and five in-
dependent Chinese secondary 
schools received RM2 million, 
amounting to RM8.093 million.

Combined with the 
RM860,000 allocated to 15 mis-
sion schools in Komtar earlier, the 
total funding for Chinese and mis-
sion schools in Penang this year 
stands at RM8.953 million.

The annual funding initiative 
underscores the state govern-
ment’s long-standing commit-
ment to education development.

“In addition to infrastructure 
and development needs, there is 
a growing demand for smart in-
teractive panels and MakerLabs 

in schools. To support 21st-
century innovative education, 
the government has set aside 
RM1.5 million to help schools 
acquire these resources,” Chow 
said in his speech.

“Penang lacks natural re-
sources, and talent is our most 
valuable asset for sustainable 
development. The state govern-
ment will continue working with 
all stakeholders to modernise 
school facilities and optimise 
education resources,” he said.

Among those present were 
state executive councillors Wong 
Hon Wai (Paya Terubong), Lim 
Siew Khim (Sungai Pinang), Da-
tuk Seri Sundarjoo Somu (Perai) 
and Daniel Gooi Zi Sen (Padang 
Lalang), and state assemblymen 

Connie Tan Hooi Peng (Seri De-
lima), Wong Yuee Harng (Peng-
kalan Kota), Kumaran Krishnan 
(Bagan Dalam), Chee Yeeh Keen 
(Bagan Jermal), Joseph Ng Soon 
Siang (Air Itam), Lee Boon Heng 
(Kebun Bunga), Goh Choon Aik 
(Bukit Tambun), Teh Lai Heng 
(Komtar), Heng Lee Lee (Berapit) 
and Phee Syn Tze (Sungai Puyu).

Earlier, a total of RM860,000 
was disbursed to 15 mission 
schools across Penang, with 
funds distributed based on the 
schools’ needs and applications.

Chow presented the cheques 
to the schools’ representatives 
at Komtar.

“Out of the RM860,000 allo-
cation, nearly half – amounting 
to RM420,000 – has been spe-

cifically approved for school infra-
structure repairs and upgrades. 
These include repairing roofs, 
ceilings, and drains, rewiring 
outdated and hazardous electri-
cal cables, and upgrading school 
canteens to ensure a safer and 
more comfortable learning envi-
ronment for students and staff.

“Additionally, in line with tech-
nological advancements and 
21st-century learning needs, 
RM235,000 has been allocated 
for the installation of smart-
boards and the development of 
MakerLabs in mission schools,” 
Chow said in his speech.

Among those present were 
state Tourism and Creative Econ-
omy Committee chairman Wong 
Hon Wai, state Youth, Sports and 

Health Committee chairman Dan-
iel Gooi, Consul-General of China 
in Penang Zhou Youbin, Hong 
Kong Economic & Trade Office di-
rector-general Libera Cheng, and 
Hong Kong Trade Development 
Council director Hoh Jee Eng.

The 15 mission schools are: 
SK Convent Bukit Mertajam, SK 
Convent 1 Butterworth, SK Con-
vent Green Lane, SK Perempuan 
Methodist, SK St Mark Butter-
worth, SK St Xavier (Jalan La Sal-
le), SK St Xavier Cawangan, SMK 
(L) Methodist, SMK (P) Method-
ist, SMK Convent Bukit Merta-
jam, SMK Convent Butterworth, 
SMK Convent Green Lane, SMK 
Methodist Nibong Tebal, SMK St 
Mark Butterworth, and SMK St 
Xavier (Lebuh Farquhar).

Story by Christopher Tan
Pix courtesy of Silicon Island 
Development

THE successful release 
of 10,000 tiger prawns 
(Penaeus monodon) off the 

coast of Pulau Betong marked a 
milestone in the Penang South 
Island (PSI) Ecology Offset Mas-
terplan (PEOM), a key initiative 
aimed at enhancing fishery re-
sources and strengthening ma-
rine conservation.

The event held recently saw 
participation from representa-
tives of key government agen-
cies and relevant departments, 
underscoring the commitment 
to sustainable marine biodiver-
sity efforts.

Penang Infrastructure Corpora-
tion Sdn Bhd (PICSB) chief execu-
tive officer Datuk Seri Farizan Da-
rus emphasised the importance 
of the restocking programme as 
part of PEOM’s broader marine 
conservation agenda.

“Beyond reaffirming our dedi-
cation to marine conservation 
and sustainable fisheries, this 

initiative is a pilot project to as-
sess the effectiveness of fish 
and shrimp restocking in Pen-
ang’s southern waters.

“The insights gained will be 
invaluable for future conserva-
tion efforts,” he said.

Farizan also acknowledged 
the contributions of the Centre 
for Marine and Coastal Studies 
(CEMACS) of Universiti Sains 
Malaysia (USM) in guiding the 
initiative.

He paid tribute to the late 
Prof Datuk Dr Zulfigar Yasin, a 
leading figure in marine ecosys-
tem restoration, who was instru-
mental in shaping the research 
behind PEOM before his pass-
ing on Feb 3.

The restocking initiative, 
which officially launches a 
large-scale marine biodiversity 
restoration effort, will see an 
additional 42,000 tiger prawns 
and 25,000 seabass (Lates cal-
carifer) released in phases over 
the next five months near Pulau 
Betong and Pulau Kendi.

The programme is a collabor-
ative effort between the Penang 

government, through project de-
veloper Silicon Island Develop-
ment Sdn Bhd, CEMACS, and 
key government agencies.

CEMACS director Prof Datuk 
Dr Aileen Tan highlighted the 
careful scientific and environ-
mental considerations behind 
the selection of species for re-
stocking.

“We follow strict ecological 
criteria to ensure that the re-
stocking does not disrupt the 
existing marine ecosystem.

“Only native species with high 
survival rates in Penang’s wa-
ters are introduced,” she said.

She added that continuous 
monitoring and genetic studies 
would be conducted to assess 

the movement and migratory 
patterns of the released shrimp 
and fish, ensuring the pro-
gramme’s long-term success.

Penang Agrotechnology, Food 
Security and Cooperative Devel-
opment Committee chairman 
Fahmi Zainol reaffirmed the 
state’s commitment to sustain-
able fishery resources, stress-
ing the direct benefits for local 
fishing communities.

“Healthy marine biodiversity 
translates to better livelihoods for 
our coastal fishermen,” he said.

The event was attended by 
Silicon Island Development Sdn 
Bhd Strategic Communications 
and Stakeholder Management 
director Azmi Mohamad, repre-
sentatives from the offices of 
Deputy Chief Minister I Datuk 
Dr Mohamad Abdul Hamid and 
Fahmi, as well as officials from 
the Penang Fisheries Depart-
ment, Batu Maung Fisheries 
Research Institute, Penang En-
vironmental Department, Ma-
laysian Fisheries Development 
Authority, and the Southwest 
District and Land Office.

Chow (front row, centre), with state leaders and members of the Co-ordination Committee for Chinese Schools and Missionary Schools, in a group 
photo with representatives of Chinese schools at the cheque presentation ceremony.

RM9mil aid for Chinese, mission schools

10,000 tiger prawns released

Tan (centre, in red) 
together with Azmi 
(second row, left), Farizan 
(second row, second from 
right) and other guests 
releasing the tiger prawns 
off the coast of Pulau 
Betong.
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THE recent SEMI x MSIA 
Members Networking 
Night provided a valu-

able platform for Malaysia 
and Singapore stakehold-
ers to strengthen ties in the 
global semiconductor land-
scape, says Chief Minister 
Chow Kon Yeow.

“The collaboration between 
SEMI, a leading global indus-
try association headquartered 
in Singapore, and MSIA, the 
voice of the Malaysian semi-
conductor industry, signifies 
the importance of cross-bor-
der partnerships in driving 
growth and resilience in this 
ever-evolving sector.

“As we engage in discussions 
and exchange ideas, I encour-
age all of you to explore new 

opportunities for collaboration. 
Whether it is in supply chain 
resilience, talent mobility, or co-
innovation, the partnerships we 
cultivate today will define the fu-
ture of our industry.

“Thus, may this platform 
be filled with insightful conver-
sations, meaningful connec-
tions, and new partnerships 
that will drive our industry 
forward,” Chow said in his 
speech at the event.

Among those present were 
Malaysia Semiconductor Indus-
try Association (MSIA) president 
Datuk Seri Wong Siew Hai and 
Semiconductor Equipment & 
Materials International (SEMI) 
president for Southeast Asia 
Linda Tan.

Penang, a pioneer and back-
bone of Malaysia’s semiconduc-
tor industry, accounts for nearly 
5% of global semiconductor ex-
ports, reinforcing its reputation 

as a preferred destination for 
high-tech investments.

With a legacy spanning over 
50 years as the Silicon Valley 
of the East, Penang has consis-
tently demonstrated its strength 
in high-value semiconductor 
manufacturing, integrated cir-
cuit (IC) design, automation and 
advanced packaging.

“The semiconductor industry 

is the backbone of technologi-
cal advancement, driving sec-
tors from consumer electronics 
to automotive, healthcare, and 
artificial intelligence.

Chow also emphasised the 
importance of balanced re-
gional development, stating 
that Penang is committed to 
complementing, not competing 
with, other states in advancing 

Malaysia’s semiconductor and 
manufacturing excellence.

He added Penang remains 
dedicated to fostering a con-
ducive ecosystem for the 
semiconductor industry and is 
actively investing in infrastruc-
ture, talent development, and 
sustainable manufacturing 
practices to support the indus-
try’s long-term growth.

AT SMK Kampong Kastam and 
SJK(C) Union, going green is 
more than just a competition—it 
is a way of life.

This philosophy saw the two 
schools judged winners of the 
Penang Green School Award 
2025 in the secondary and 
primary school categories, re-
spectively.

SMK Kampong Kastam prin-
cipal Sugumaran Rajendran 
and SJK(C) Union principal 
Loh Meng Yim credited their 
schools’ success to the collec-
tive efforts of teachers, staff 
and students in fostering a 
strong environmental culture.

Sugumaran emphasised that 
their green initiatives go beyond 
the contest; they are deeply in-
grained in the school’s culture.

“Unity among students and 
teachers, our green classroom 
concept, and the ‘One Class, One 
Garden’ initiative played a signifi-
cant role in securing this award. 

“Sustainability is a daily prac-
tice here, not just an event for 
competition. Walk into any of 
our classrooms, and you will 
be greeted by the vibrant green-
ery,” he said.

Determined to uphold their 
environmental commitment, 
Sugumaran expressed the 

school’s ambition to defend its 
title in the coming year.

Similarly, Loh reaffirmed 
SJK(C) Union’s dedication to 
sustainability.

“We have participated in this 
competition multiple times, and 
winning for the second time is 
a testament to our unwavering 
commitment.

“This victory belongs to our 
teachers, staff and students, 
whose teamwork made it pos-
sible,” he said.

Penang Green Council (PGC) 
general manager Josephine 
Tan announced that the Green 
School Award will undergo a 
transformation with the intro-
duction of the Green School 
Star Rating System this year.

“As we move into this new 
phase, the revamped system 
will be built on three key pillars.

 “Firstly, it will encourage stu-
dents to take the lead in green 
initiatives. Secondly, it will pro-
vide teachers with the tools and 
resources to integrate sustain-
ability into their curriculum.

“Lastly, it will strengthen the 
bond between schools and their 
communities to create a collec-
tive impact.

“This new system will ensure 
that schools continue to inno-

vate and excel in their green 
practices, setting a benchmark 
for environmental sustainability 
in education,” Tan said.

At the same event, the Toray 
&+ (And Plus) Recycling Compe-
tition 2025 prize presentation 
was also held.

Tan highlighted that PET plas-
tic bottles collected through the 
competition will be recycled into 
synthetic fibre, supporting the 
concept of a circular economy.

“A total of 96 schools par-
ticipated in this year’s Penang 
Green School Programme—53 
from the island and 43 from the 
mainland,” she added.

As part of the “No Single-Use 

Plastic” campaign, all partici-
pants received free reusable food 
containers, reinforcing the impor-
tance of reducing plastic waste 
and adopting eco-friendly habits.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
reaffirmed the Penang govern-
ment’s commitment to environ-
mental sustainability.

“Through PGC, RM25,000 
in prizes was allocated—
RM12,500 for primary schools 
and RM12,500 for secondary 
schools,” he said.

Sundarajoo highlighted the 
long-standing impact of the Pen-
ang Green School Award, which 

was established in 2010.
“The competition is becom-

ing increasingly competitive, 
and together, we are making a 
meaningful impact in protecting 
our environment,” he said.

Sundarajoo also referenced 
Penang’s latest environmental 
milestone—the ‘Penang No 
Plastic Bag Every Day Cam-
paign 2025’, which he officially 
launched two weeks ago.

 “A six-month educational en-
forcement period, from Mar 1 
to Aug 31, will allow businesses 
and the public to adapt to the 
new regulations. Full enforce-
ment will take effect on Sept 
1,” he said.

Loh (fourth from left) and Sugumaran (fifth from left) in a group photo with their respective teams.

Chow having a light-hearted 
conversation with Wong (centre) 
and Tan (right) during the SEMI x 
MSIA Members Networking Night.

Cross-border synergy in 
semiconductors

A triumph for green culture 
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Pix by Siti Nuratikah Rah-
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A TOTAL of 46 women 
entrepreneurs who par-
ticipated in the recent 

Penang Women Entrepreneur 
Mentoring Programme (PEN-
Mentor) 5.0 were recently 
recognised for their achieve-
ments, receiving certificates 
and special accolades.

The event was organised by 
the Penang Women’s Develop-
ment Corporation (PWDC).

Several key state represen-
tatives attended the event, 
including state Social Develop-
ment, Welfare, and Non-Islam-
ic Religious Affairs Committee 
chairman Lim Siew Khim and 
PWDC chief executive officer 
Datuk Ong Bee Leng.

Launched last November, 
the PENMentor programme 
aims to provide women entre-
preneurs with the platform and 
guidance needed to expand 

their networks and connect 
with industry leaders.

Ong expressed her heartfelt 
appreciation to the two leads 
and 10 dedicated mentors, 
highlighting their significant 
role in guiding the entrepre-
neurs toward success.

“I strongly believe that wom-
en’s empowerment is crucial 
in driving economic growth and 
community development.

“Women possess immense 
potential, creativity, and ex-
traordinary talent.

“However, many face obsta-
cles that hinder their progress 
and aspirations, such as limit-
ed business funding, a lack of 
networking opportunities, and 
insufficient guidance or indus-
try knowledge.

“This is why PENMentor 
plays a vital role as it provides 
women with the resources and 
mentorship needed to grow, 
connect, and carve a path to-
ward achieving their dreams,” 
Ong said in her speech.

Meanwhile, Lim reaffirmed 
the state government’s goal of 
having 40% of small and me-
dium-sized enterprises (SMEs) 
in Penang owned by women 
entrepreneurs by 2030.

“Achieving this ambitious 
target will require the par-
ticipation of approximately 
100,000 women entrepre-
neurs,” she said.

With initiatives like PEN-

Mentor, Penang continues to 
foster a thriving ecosystem 
where women entrepreneurs 
can flourish, contribute to the 
economy, and impact their 
communities.

Saluting women innovators

Lim (seated at main table, third from left), Ong (second from left), Chief Minister Incorporated(CMI) 
general manager Datin S. Bharathi (left), and other key stakeholders, as well as mentors and 
mentees, posing in a group photo.
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சுங்கை பினாஙகு - ஒரு சமூகத்தின் 
அடையாளமாகத் திகழும் மமாழி மற்றும் 
கலாசசாரத்டதைப்   பாதுகாகக வேண்டியது 
அேசியம் என்று மாநில வீட்டுேசதி 
மற்றும் சுற்றுசசூழல் ஆட்சிககுழு 
உறுப்பினர் ைத்வதைா � சுநதைராஜூ வசாமு 
மதைரிவித்தைார்.

பினாங்கு தைமிழப்பள்ளிகளின் சிறப்புக 
குழுத் தைடலேருமான சுநதைராஜூ, மார்ச 
22 அன்று இராமதைாசர் தைமிழப்பள்ளியில் 
நடைமபற்ற ‘யாழின் மமௌனமமாழி’ 
புத்தைக மேளியீட்டு விழாவின் வபாது 
இடதைப் பகிர்நது மகாண்ைார்.

“பினாங்கில் உள்ள தைமிழப்பள்ளிகள் 
சீராக இயங்குகின்றன. வமலும், அடே 
பல ஆண்டுகளுககுத் மதைாைர்நது 
மசயல்பை வேண்டும்.15 ஆண்டுகளுககு 
முன்னதைாக இருநதைடதை விை, பினாங்கில் 
உள்ள தைமிழப்பள்ளிகளின் உள்கட்ைடமப்பு 
தைற்வபாது சிறநதை நிடலயில் இருககிறது.

"வமலும், அடுத்தை  ஐநது முதைல் 10 
ஆண்டுகளில், அடே இன்னும் சிறப்பாகவும் 
நவீன ேசதியுைனும் மசயல்பை பல 
இணககம் மகாண்டுள்வளாம்.

“மபரும்பாலான தைமிழப்பள்ளிகளில் 
தைற்வபாது ஸமார்ட் வபார்டுகள் 
மபாருத்தைப்பட்டு, அதைடனக மகாண்டு 

சென்ன – பினாங்கு மற்றும் மசன்டன இடைவய 
சுற்றுலா மற்றும் கலாசசார பரிமாற்றத்டதை வமலும் 
வமம்படுத்துேவதைாடு, பிராநதிய இடணப்டப 
அதிகரிப்பதைற்கும், இரு இைங்களுககிடையிலான 
பயணத்டதை அதிகரிப்பதைன் மூலம் மபாருளாதைார 
ேளர்சசிடய வமம்படுத்தைவும்   உறுதியளிககிறது.

இநதியாவிற்கும் மவலசியாவிற்கும் இடைவய, 
குறிப்பாக தைமிழநாடு மற்றும் பினாங்கிற்கு இடையிலான 
ேலுோன கலாசசார பிடணப்பு, 300 ஆண்டுகளுககும் 
வமலான ஆழமான ேரலாற்று மதைாைர்டபக 
மகாண்ைது என தைமிழநாடு சுற்றுலா அடமசசர் இரா. 
இராவஜநதிரன் வமற்வகாள் காட்டினார்.

“தைமிழநாடு முதைலடமசசர் (எம்.வக. ஸைாலின்) 
சார்பாக மவலசியர்கள், குறிப்பாக பினாங்கு மாநில 
பிரதிநிதிகள் சுற்றுலாத் துடறடய வமம்படுத்தை மசன்டன 
உட்பை தைமிழநாட்டிற்குப் பயணம் வமற்மகாண்ைடதை 
ேரவேற்கிவறன்,” என்று அேர் தைமிழநாடு சுற்றுலா 
வமம்பாட்டுக கழக அலுேலகத்தில் பினாங்கு மாநாடு 
மற்றும் கண்காட்சி பணியகத்தின் (PCEB) இயககுநரும் 
மபங்காலான் வகாத்தைா சட்ைமன்ற உறுப்பினருமான 
வோங் யூயி ஹார்ங் மற்றும் PCEB தைடலடம நிர்ோக 
அதிகாரி அஸவின் குணவசகரன் ஆகிவயாடர மரியாடதை 
நிமித்தைமாக சநதித்தை வபாது இவோறு கூறினார்.

மார்ச 3 முதைல் 6 ேடர 11 ஊைக பிரதிநிதி குழுவுைன் 

தமிழ்மொழி மற்றும் கலொச்ொரத்தப் பொதுகொப்்பொம்
கற்றல் கற்பித்தைல் வபாதிககப்படுகிறது.

"நமது தைமிழ சமூகத்தினரிடைவய 
தைமிழமமாழி மீதைான பற்று மதைாைர்நது 
ேளர, தைமிழப்பள்ளிகள் மதைாைர்நது 
மசயல்படுேடதை உறுதி மசயய வேண்டும்," 
என்று அேர் கூறினார்.

அவதை வநரத்தில் பள்ளிகளின் 
உள்கட்ைடமப்டப வமம்படுத்துேதில் 
மாநில அரசின் உறுதிப்பாட்டை மீண்டும் 
எடுத்துடரத்தைார்.

தைமிழமமாழிடயப் பாதுகாப்பது 
சமூகத்தில் உள்ள அடனேரின் மபாறுப்பு 
என்றும் சுநதைராஜூ வமலும் கூறினார்.

இநதை நிகழசசிடய பினாங்கு தைமிழ 
எழுத்தைாளர் சங்கமும் பினாங்கு முத்தைமிழப் 
புலேர் சுோமி இராமதைாசர் மன்றமும் 
இடண ஏற்பாட்டில் நைத்தைப்பட்ைது.

இதைற்கிடையில், எழுத்தைாளர்கள் 
மற்றும் கவிஞர்கள் டகேண்ணத்தில் 
ோர்த்டதைகளால் இயககப்படும் 
படைப்புகடள மேகுோகப் பாராட்டினார்.

இநதைப் புத்தைக மேளியீட்டு விழாவில், 
பினாங்கு, மகைா மற்றும் மபர்லிஸ 
மாநிலங்கடளச வசர்நதை தைமிழப்பள்ளிகடளப் 
பிரதிநிதித்துேப்படுத்தும் மூன்று 
பிரதிநிதிகளுககு, ‘யாழின் மமௌனமமாழி’ 
புத்தைகம் ேழங்கப்பட்ைன.

இநதை நிகழசசியில், பினாங்கில் 
உள்ள 28 தைமிழப்பள்ளிகடளயும் 
பிரதிநிதித்து ஆசிரியர் தினகரன்; 
மகைா மாநில 51 தைமிழப்பள்ளிகடளயும் 
பிரதிநிதித்து முன்னாள் தைடலடம 
ஆசிரியர் வக. புன்டனேன், வமலும் 
அரசு சாரா அடமப்பின் பிரதிநிதியான 
வக. வலாகநாதைன், மபர்லிஸில் உள்ள 
ஒரு தைமிழப்பள்ளிடயயும் பிரதிநிதித்து 
புத்தைகங்கள் மபற்றுகமகாண்ைனர். 
ஒவமோரு பள்ளிககும் இரண்டு புத்தைகங்கள் 

ேழங்கப்பட்ைன.
'யாழின் மமௌனமமாழி' புத்தைகத்டதை 

எழுதியேர் சிமா.இளங்வகா ஆோர்.
பினாங்கு தைமிழ எழுத்தைாளர் சங்க 

துடணத் தைடலேர் வகாேதைன் மற்றும் 
மசயற்குழு உறுப்பினர் வசாடல 
முருகன், பினாங்கு முத்தைமிழப்புலேர் 
சுோமி இராமதைாசர் மன்றத் தைடலேர் 
வக. நாராயணன் மற்றும் வதைசிய 
தைமிழ எழுத்தைாளர் சங்க பிரதிநிதிகள் 
ஆகிவயாரும் கலநது மகாண்ைனர்.

பினொங்கு-்்ன்ன இ்ை்ே சுற்றுலொ, 
்பொருளொதொர உறவுக்ள வலுப்படுதத இணககம்

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் டத்தோ � சுநதரோஜு பினோங்கு, கெடோ மற்றும் கெர்லில் தமிழப்ெள்ளி 
பிரதிநிதிெளிடம்  'யோழின் கமளனகமோழி' புததெத்த எடுதது வழங்கினோர். 

PCEB மசன்டனககு ஒரு ஊைக அறிமுகப் பயணத்துைன் 
இடணநது இநதை மரியாடதை நிமித்தைமான சநதிப்பும் 
நைத்தைப்பட்ைது.

சுற்றுலா, கலாசசாரம் மற்றும் மதை அறககட்ைடள 

முதைன்டமச மசயலாளர் மற்றும் தைமிழநாடு சுற்றுலா 
வமம்பாட்டுக கழகத் தைடலேர் ைாகைர் சநதிர வமாகன் 
கூறுடகயில், கைநதை ஆண்டு 2024 டிசம்பர்,21 அன்று 
மசன்டன-பினாங்கு இடையிலான இண்டிவகா ஏர்டலன்ஸ 
புதிய வநரடி விமானச வசடே மதைாைங்கியதைன் மூலம் இநதை 
முயற்சி எல்டல தைாண்டிய சுற்றுலாடே வமம்படுத்தைவும் இரு 
பகுதிகளுககும் இடையிலான பிடணப்டப ேலுப்படுத்தைவும் 
துடணபுரிகிறது,  என்றார்.

இதைற்கிடையில், பினாங்கு-தைமிழநாடு இடைவய 
ேரலாறு, கலாசசாரம் மற்றும் பகிரப்பட்ை பாரம்பரியத்தைால் 
பினாங்கு நகரத்துைன் ஒரு தைனித்துேமான பிடணப்டபப் 
படறசசாற்றுகிறது.  இது தீபாேளி மற்றும் டதைப்பூசம் 
வபான்ற பண்டிடக மகாண்ைாட்ைங்கள் மட்டுமல்லாமல், 
நமது ேளமான மதைன்னிநதிய சடமயல் மரபுகள் 
மற்றும் கட்டிைககடல தைாககங்களிலும் மதைாைர்டப 
பிரதிபலிககிறது என்று வோங் கூறினார்.

மபங்காலான் வகாத்தைா சட்ைமன்ற உறுப்பினருமான 
வோங், பினாங்கின் லிட்டில் இநதியாவிலிருநது 
பிரமாண்ைமான வகாயில்கள் மற்றும் காலனித்துே கால 
கட்டிை அடமப்புகள் ேடர தைமிழநாட்டின் கட்டிைககடல 
மரடப பிரதிபலிககின்றன என்றும், மசன்டனயிலிருநது 
ேருபேர்கள் பினாங்கில் ஆழமான பரிசசயத்டதைக 
காண்பார்கள் என்றும் கூறினார்.

மசன்டன-பினாங்கு வநரடி விமானக கூட்ைாண்டம 
இருேழி உறுதிப்பாைாகும். மசன்டனயிலிருநது அதிகமான 
சுற்றுப்பயணிகள் பினாங்கு மாநிலத்திற்கு ேருடகயளிப்பது 
வபாலவே, மசன்டன மற்றும் தைமிழநாட்டில் அடமநதிருககும் 
சுற்றுலா இைங்கடளக காண்பதைற்கும் மாநில அரசும் 
மவலசியர்கடள ஊககுவிககிறது, என்றார்.

தமிழ்ோடு சுற்றுலோ ்மம்ெோட்டுக் ெழெ அலுவலெததிற்கு 
மரியோ்த நிமிததம் வரு்ெயளிதத ்ெோது PCEB த்ல்ம 
நிர்வோெ அதிெோரி அஸ்வின் குண்ேெரன், (PCEB) இயக்கு்ரும்  
ேட்டமன்்ற உறுப்பினருமோன ்வோங் யூயி ஹோர்ங், தமிழ்ோடு 
சுற்றுலோ அ்மசேர் இரோ.இரோ்ஜநதிரன், தமிழ்ோடு சுற்றுலோ 
்மம்ெோட்டுக் ெழெத த்லவர் டோக்டர் ேநதிர ்மோென் 
(இடமிருநது வலம்) பினோங்கு ஊடெ பிரதிநிதி குழுவுடன் 
பு்ெப்ெடம் எடுததுக் கெோணடனர். (மூலம்: தி.என் சுற்றுலோ 
்மம்ெோட்டு வோரியம்).
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ஜார்ச்டவுன - பினாங்கு-இநதியா எதிர்கால 
மதைாடலவநாககு உசச  மாநாட்டில் 
இநதியா மற்றும் உள்நாட்டிலிருநது 
பல்வேறு துடறகடளச வசர்நதை 300 
பிரதிநிதிகள் பங்வகற்றனர்.

"பினாங்கு-இநதியா இடைவய 
STEM, மசயற்டக நுண்ணறிவு மற்றும் 
குடறககைத்தி கூட்ைாண்டம ஆகியேற்றின் 
எதிர்காலத்டதை ேடிேடமககும் அர்த்தைமுள்ள 
ஒத்துடழப்புகடள உருோககுேதைற்கான 
ஒரு ோயப்பாகத் திகழும்,” என பினாங்கு 
மாநில முதைலடமசசர் வமதைகு சாவ மகான் 
இவயாவ மாநாட்டின் மதைாைகக விழாவில் 
கூறினார்.

இநதியாவும் பினாங்கும் நீண்ை 
காலமாக சிறநதை மபாறியியல் ேலிடம, 
மதைாழில்நுட்ப கண்டுபிடிப்பு மற்றும் 
உற்பத்தி சாதைடனகளுககுப் மபயர் 
மபற்றடே என்று அேர் கூறினார். 
இநதியா அதைன் மபாறியியல் திறடம 
மற்றும் ஆராயசசி ேலிடமககாக உலகப் 
புகழ மபற்றது. அவதைவேடளயில், பினாங்கு 
"கிழககின் சிலிககான் பள்ளத்தைாககு" 
மற்றும் குடறககைத்தி விநிவயாகச 
சங்கிலியில் முககியப் பங்கு ேகிககிறது, 
என மதைரிவித்தைார்.

"இரு தைரப்பு ஒத்துடழப்பு மூலம், 
ேடிேடமப்பு, உற்பத்தி மற்றும் வமம்பட்ை 
வபகவகஜிங் மதைாழில்நுட்பங்கடள 
உள்ளைககிய ஒரு முழுடமயான 

பாகைான ்டாலாம் – சுய மதைாழில் என்பது 
ஒருேரின் ோழகடகயில் மபாருளாதைார 
சுயநிர்ணயத்டதைக மகாண்டு ேரககூடிய 
முககியமான அம்சமாகும். இநதை 
மாதிரியான சுய மதைாழில் பயிற்சிகள், 
பயிரலரங்கம் மற்றும் பட்ைடறகள் சிறு 
மதைாழில்முடனேர்கடள உருோககி, 
வேடல ோயப்புகடள உருோககும். 

சிறு மதைாழில் வியாபாரிகடள 
உருோககும் ேடகயில் பயிற்சிப் 
பட்ைடறகடளத் மதைாைர்நது ேழங்கி, 
சமூக மபாருளாதைார முன்வனற்றத்திற்கான 
பங்களிப்பிடன ேழங்குகிறது.

பாகான் ைாலாம் சட்ைமன்ற உறுப்பினர் 
குமரன் ‘பிரவுனிஸ வபககிங் பட்ைடற' 
நிடறவு விழாவில் கலநது மகாண்டு 
இதைடனத் மதைரிவித்தைார். 

இநதைப் பட்ைடற பாகான் ைாலாம் 
வசடே டமயமும், பாகான் ைாலம் மகளிர் 
முன்வனற்ற மசயற்குழு இடண ஆதைரவில் 
நடைமபற்றது.

அண்டமயில் பாகான் ைாலாம் 
மதைாகுதியில் நடைமபற்ற இப்பட்ைடறயில் 
சுமார் 20-ககும் வமற்பட்ை அத்மதைாகுதி 
மகளிர் கலநது பயன்மபற்றனர்.

சுய மதைாழிடலக கற்றுகமகாள்ளவும், 
மகளிர் மசாநதை ேருமானம் ஈட்ைவும் 
ஊககுவிககும் இது வபான்ற பயனுள்ள 
பட்ைடறகடள ஏற்பாடு மசயேதில் பாகான் 
ைாலாம் JPWK இன் முன்முயற்சிடய 

பினொங்கு-இந்திேொ உச் 
மொநொடு ்தொழில்து்ற 
வளர்சசி்ே ்மம்படுததும்

குடறககைத்தி சுற்றுசசூழல் அடமப்டப 
உருோகக பினாங்கும் இநதியாவும் 
இடணநது மசயல்பை ேழிேகுககும். வமலும் 
எதிர்கால மதைாழில்துடற வதைடேகடளப் 
பூர்த்தி மசயய மதைாழில்-பல்கடலககழக 
ஒத்துடழப்பு மூலம் திறன் மிகக மனிதை 
மூலதைனத்டதை வமம்படுத்தை வித்திடும்.

“கல்வி என்பது எதிர்கால ேளர்சசியின் 
அடித்தைளமாகும். எனவே, மாநில அரசு 
STEM கல்வி உருமாற்றம், மசயற்டக 
நுண்ணறிவு, டிஜிட்ைல் திறன்கள் 
மற்றும் IC ேடிேடமப்டப ஆகியேற்டற 
பாைத்திட்ைத்தில் இடணகக ஊககுவிககும். 
வமலும், மதைாழில்துடற ேல்லுநர்கள் புதிய 
தைடலமுடறடய மதைாழில்நுட்ப திறன் 
மிககேர்களாக உருோகக மதைாழிற்கல்வி 
மற்றும் பயிற்சி திட்ைங்கடள ஊககுவிகக 
உத்வேகம் மகாண்டு மசயல்படும்.

"தைற்வபாது,   பினாங்கில் ஐநது 
இநதியா பன்னாட்டு நிறுேனங்கள் 
(MNCs) மசயல்படுகின்றன. இநதை உசச 
மாநாடு அதிக இநதிய நிறுேனங்கடள 
முதைலீடு மசயய ஈர்ககும் என்றும் உள்ளூர் 
மதைாழில்துடற சுற்றுசசூழல் அடமப்டப 
வமலும் ேலுப்படுத்தும்,” என்றும் நம்பிகடக 
மதைரிவித்தைார்.

2025 ஆம் ஆண்டில் சுழற்சி முடறயில் 
மவலசியா ஆசியாவின் தைடலடமப் 
மபாறுப்டப ஏற்றுகமகாள்ேதைால், 
மவலசியாவிற்கும் இநதியாவிற்கும் 

இடையிலான மபாருளாதைார உறவுகடள 
ேலுப்படுத்தை இது ஒரு முககியமான 
தைருணம், என்றார்.

"இநதை உசச மாநாடு பயனுள்ளதைாக 
அடமேவதைாடு,  பினாங்கு மற்றும் 
இநதியாவின் மதைாழில்துடற ேளர்சசிடய 
ஒன்றிடணநது வமம்படுத்துேதைற்கான 
ஒத்துடழப்பு ோயப்புகடள உருோகக அதிக 
இநதியா நிறுேனங்களின் ேருடகடய 
ேரவேற்கிவறாம்,” என்று மாநில இரண்ைாம் 
துடண முதைலடமசசரும் மனிதை மூலதைன 
வமம்பாடு, அறிவியல் மற்றும் மதைாழில்நுட்ப 
ஆட்சிககுழு உறுப்பினருமான ஜகதீப் சிங் 
டிவயா மதைரிவித்தைார்.

அவதை வேடளயில், உலகளாவிய 
குடறககைத்தித் மதைாழில்துடறயில் 

சுே ்தொழில் மகளிரின முன்னற்றத்த ஊககுவிககிறது 
அதைன் சட்ைமன்ற உறுப்பினர் குமரன் 
கிருஷணன் பாராட்டினார்.

இநதைப் பயிற்சியில் கலநது மகாண்ை 
மகளிர், மதைாைர்நது இநதைத் மதைாழிடல 
மசயேடதை ஊககுவிகக அேர்களுககு 
எதிர்கால திட்ைம் குறித்தை ேழிகாட்டிகள் 
ேழங்கப்பட்டுள்ளது.

 இநதை ோயப்டப நன்குப் பயன்படுத்தி 
அடனேரும் ோழவில் மேற்றி 
நடைப்வபாை வேண்டும் என குமரன் 
வகட்டுக மகாண்ைார்.

சுய மதைாழில் மூலம் மகளிரும் 
சாதைடனயாளர்களாக மேற்றி 
நடைப்வபாைலாம் என அேர் நம்பிகடக 
மதைரிவித்தைார்.

மதைாைர்நது, அேர்களின் 
உற்பத்திகடள சநடதைப்படுத்தை மபாது 
சநடதைகளில் விற்படன மசயேது, 
சமூக ேடலத்தைளங்கள் (முகநூல், 
இன்ஸதைாகிராம், புலனம்) மூலம் விளம்பரம் 
மசயேது, ோடிகடகயாளர்கடள ஈர்ப்பது 
வபான்ற முககியமான அம்சங்கள் 
இப்பட்ைடறயில் ேழிகாட்ைப்பட்ைது. 

இநநிகழசசியில், சமூக 
ேடலத்தைளங்களில் வியாபார 
தையாரிப்புகடளச சநடதைப்படுத்தும் 
ேழிமுடறகளும் பகிரப்பட்ைது. மதைாழில் 
முடனவோர் தைங்கள் தையாரிப்புகடள 
எவோறு விற்படனச மசயயலாம் என்படதை 
விளககமளிககப்பட்ைது.  

இப்பட்ைடறயின் இறுதியில் 
ப ங் வ க ற் ப ா ள ர் க ளு க கு 
நற்சான்றிதைழ ேழங்கப்பட்ைது. 
இநநிகழசசியில், மசபராங் 
பிடற மாநகர் கழக கவுன்சிலர் 
மபான்னுதுடரயும் கலநது 
மகாண்டு மகளிருககு 
ஊககமளித்தைார். 

 

'பிரவுனிஸ் ்ெக்கிங்' ெட்ட்்றயில் 
ெங்்ெற்்ற மெளிருக்கு ்ற்ேோன்றிதழ 
வழங்ெப்ெட்டு ெோெோன் டோலோம் 
ேட்டமன்்ற உறுப்பினர் குமரன் 
கிருஷணன் மற்றும் கேெரோங் பி்்ற 
மோ்ெர் ெழெ ெவுன்சிலர்ெளோன 
கெோன்னுது்ர மற்றும் லிங்்ெஸ்வரன் 
குழுப்ெடம் எடுததுக் கெோணடனர்.

'பிரவுனிஸ் ்ெக்கிங்' ெட்ட்்றயில் ெலநது கெோணட 
ெங்்ெற்ெோளர்ெ்ளப் ெடததில் ெோணலோம்.

பினோங்கு-இநதியோ எதிர்ெோல கதோ்ல்்ோக்கு உசே மோ்ோட்்ட ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் 
டத்தோ � சுநதரோஜு, மோநில முதல்மசேர் ்மதகு ேோவ் கெோன் இ்யோவ், இரணடோம் து்ண 
முதல்மசேர் ஜக்தீப் சிங் டி்யோ, ம்லசியோவுக்ெோன இநதியோ தூதர் திரு. பி.என். கரட்டி,  
ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் லிம் சியூ கிம் (இடமிருநது வலம்) குதது விளக்்ெற்றித கதோடக்கி ்வதது 
குழுப்ெடம் எடுததுக் கெோணடனர்.  

பினாங்கு ஒரு முககிய டமயமாகவும், இது 
தைற்வபாது உலகளாவிய குடறககைத்தி 
தையாரிப்பு விநிவயாகச சங்கிலியில் 
6.5% பங்களிககிறது. எனவே, இநதிய 
ேணிகங்கள் பினாங்கில் ேலுோன 
ஆதைரடேக காணலாம், என ஜகதீப் 
விளககமளித்தைார்.

"இநதை மூன்று நாள் உசச மாநாட்டில் 
இநதியாவிற்கும் பினாங்கிற்கும் 
இடையிலான பரிமாற்றங்கடள 
வமம்படுத்துேவதைாடு அடுத்தை பத்து 
ஆண்டுகளில் இரு பிரதைான இைங்களின் 
ேளர்சசிடய ஆராயேடதையும் வநாககமாகக 
மகாண்டுள்ளது,” என மவலசியாவுககான 
இநதியா தூதைர் திரு. பி.என். மரட்டி 
மதைரிவித்தைார்.
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நிபபாங திபால் – “மைானி அரசாங்கம் 
இநதியச சமூக ேளர்சசிககாக பல்வேறு 
உதைவித் திட்ைங்கடள மசயல்படுத்தி 
ேருகிறது. இத்திட்ைங்கள் மூலம் மபாது 
மககள், குறிப்பாக குடறநதை ேருமானம் 
மபறும் குடும்பங்கள், சிறு மதைாழிலில் 
ஈடுபட்டு ோழகடகயில் முன்வனற்றம் காண 
ேழிேகுககிறது.

“இநதியச சிறு மதைாழில் வியாபாரிகளுககு 
அரசாங்கம் பல ேடகயான உதைவித் 
திட்ைங்கடள மசயல்படுத்தி ேருகிறது. 
வமலும், இநதியர்கள் இநதை ோயப்டபப் 
பயன்படுத்தி தைங்கள் ேணிகங்கடள அடுத்தை 
கட்ைத்திற்கு மகாண்டு மசல்ல வேண்டும்," 
என மித்ரா உதைவித் திட்ைம் ேழங்கும் 
நிகழசசியில் கலநது மகாண்ை பத்து 
உபான் சட்ைமன்ற உறுப்பினர் குமவரசன் 
கூறினார்.

மவலசிய இநதியச சமூகத்தின் 
உருமாற்றப் பிரிவு (மித்ரா) திட்ைத்தின் கீழ 
பினாங்கு மாநிலத்தில் 87 சிறு மதைாழில் 
வியாபாரிகளுககு ரிம625,000 மதிப்பிலான 

ஆயிர ஈத்ாம் - பினாங்கு மகாடி  
மடல அஸதைகாவின் மறு வமம்பாட்டுத் 
திட்ைம் அதைன் இரண்ைாம் கட்ைத்டதை 
எட்டியுள்ளது. இது புகழப்மபற்ற உணவு 
டமயத்டதை நவீன மற்றும் நிடலயான 
உணவு இைமாக உருமாற்றம் காண 
வித்திடுகிறது.

பினாங்கு மகாடி மடல ோரியத்தின் 
(PHC) மபாது வமலாளர் ைத்வதைா 
சிவயாக வல மலங்கின் கூற்றுப்படி, 
இநதை வமம்பாட்டுத் திட்ைம் மூன்று 
கட்ைங்களாகக கட்ைடமககப்பட்டுள்ளது.

“முதைல் கட்ைம் ஒரு தைற்காலிக 
அஸதைகாவின் கட்டுமானத்டதை 
உள்ளைககியது, இது மேற்றிகரமாக 
முடிககப்பட்டு இநதை ஆண்டு பிப்ரேரி,25 
முதைல் மசயல்பாட்டில் உள்ளது. 

"இரண்ைாம் கட்ைத்தின் கீழ,  
தைற்வபாதுள்ள கட்ைடமப்புகடள இடிககும் 
பணிடய உள்ளைககியது. இடதைத் 
மதைாைர்நது, பிரதைான கட்டிைத்தின் 
கட்டுமானத்திற்கான (மூன்றாம் கட்ைம்) 
திறநதை குத்தைடக முடற மார்ச மாதை 
இறுதிககுள் மேளியிைப்படும் என்று 
எதிர்பார்ககப்படுகிறது. இது  தைகுதிோயநதை 
ஒப்பநதைகாரர்கள் குத்தைடக எடுகக 
அடழககப்படுகிறார்கள்.

"இநதை மறு வமம்பாட்டுத் திட்ைத்தின் 
முதைன்டம குறிகவகாள், உள்ளூர் 
ேணிகங்கடள ஆதைரிப்பவதைாடு பினாங்கு 
மகாடி மடலயின் அழடகப் பாதுகாப்பதும் 
சுற்றுப்பயணிகளின் அனுபேங்கடள 
வமம்படுத்துேதைாகும்," என்று இரண்ைாம் 
கட்ைத்திற்கான அடிககல் நாட்டு விழாவின் 
வபாது சிவயாக மதைரிவித்தைார். 

மாநில முதைலடமசசர் வமதைகு சாவ 
மகான் இவயாவ அடிககல் நாட்டு 
விழாடேத் மதைாைககி டேத்தைார். இநதை 
விழாவில், சுற்றுலா மற்றும் படைப்பாககப் 
மபாருளாதைார ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் 
வோங் வஹான் ோய;  ஊராட்சி, நகர் & 
புறநகர் திட்ைமிைல் ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் 

சிறு ்தொழில் விேொபொரிகளுககு மிதரொ உதவித திடைம்
மபாருட்கள் ேழங்கப்பட்ைது. நிவபாங் 
திபால், இநதியச சங்க கட்டிைத்தில் 
நடைமபற்ற இநநிகழசசியில் ஒவமோரு 
மபறுநருககும் அதிகபட்சமாக ரிம5,000 
மதிப்பிலான உபகரணப் மபாருட்கள் 
ேழங்கப்பட்ைது.

இது சிறு மதைாழில் வியாபாரிகளுககுத் 
வதைடேயான மபரும் ஆதைரோக அடமகிறது. 
அவதைாடு, மபாருளாதைார ேளர்சசிககு 
முககியப் பங்காற்றுகிறது. எனவே, மககள் 
இத்திட்ைங்கடள பயன்படுத்திக மகாண்டு 
தைங்கள் ோழகடகடய முன்வனற்றிக 
மகாள்ள வேண்டும் என குமவரசன் 
மதைரிவித்தைார்.

சிறு மதைாழில் வியாபாரிகள் 
விவேகமாகவும் திறம்பைவும் உடழத்து, 
தைங்கள் மதைாழில்கடள விரிோககம் மசயது, 
வமம்பட்ை நிடலககு மசல்ல வேண்டும் 
என்றும் ேலியுறுத்தினார்.

இநதியர்கள் குறிப்பாக பினாங்கு ோழ 
மககளுககு மித்ராவின் உதைவித் திட்ைம் 
ேழங்கியதைற்கு நன்றித் மதைரிவித்தைார். 

வமலும், இநதை முன்முயற்சிடய திறம்பைவும் 
மேளிப்படையாகவும் நிர்ேகிககும்  
மித்ராவின் சிறப்புப் பணிககுழுத் தைடலேரும் 
பத்து நாைாளுமன்ற உறுப்பினருமான 
பிரபாகரன் மற்றும் பினாங்கு மாநில 
இநதியர் மதைாழிலியல் ேர்த்தைக சங்கத் 
தைடலேர் ைத்வதைா  எஸ.பார்த்திபன் 
ஆகிவயாருககு தைனது நன்றிடயத் 
மதைரிவித்துக மகாண்ைார்.

இநதிய மதைாழில்முடனவோருககு 
மாநில மற்றும் மத்திய அரசாங்கம் 
பல்வேறு ேடகயான உதைவித் திட்ைங்கடள 
ேழங்குகிறது. எனவே,  இநதியர்கள் 
இநதை ோயப்டபப் பயன்படுத்தி தைங்கள் 
ேணிகங்கடள அடுத்தை கட்ைத்திற்கு 
முன்வனற்றம் அடைய முடனப்புக காட்ை 
வேண்டும்.

பினாங்கு மாநில இநதியர் மதைாழிலியல் 
ேர்த்தைக சங்கத் தைடலேர் ைத்வதைா         
எஸ.பார்த்திபன், சிறு மதைாழில் வியாபாரிகள் 
தைங்கள் வியாபார கணககுகடளப் 
பதிவுச மசயேது அேசியமாகும். அது 

ேட்டமன்்ற உறுப்பினர் கும்ரேன் சிறு கதோழில் 
வியோெோரிக்கு மிதரோவின் உதவிப் கெோருட்ெ்ள 
எடுதது வழங்கினோர். 

வியாபாரத்தின் மேற்றிககு முககியமான 
கருவியாக அடமகிறது என்றும் 
ேலியுறுத்தினார்.

வஜசன் மஹங் மூய லாய; வீட்டுேசதி 
மற்றும் சுற்றுசசூழல் ஆட்சிககுழு 
உறுப்பினர் ைத்வதைா � சுநதைராஜு 
வசாமு;  முன்னாள் முதைலடமசசரும் ஆயிர் 
புத்வதை சட்ைமன்ற உறுப்பினருமான லிம் 
குோன் எங்; ஆயிர் ஈத்தைாம் சட்ைமன்ற 
உறுப்பினர் வஜாசப் இங் சூன் சியாங் 
மற்றும் பினாங்கு மாநகர் கழக (MBPP) 
வமயர் ைத்வதைா இராவஜநதிரன் ஆகிவயார் 
கலநது மகாண்ைனர்.

இத்திட்ைத்தின் திறநதை குத்தைடக 
மசயல்முடற இறுதி மசயயப்பட்ைவுைன், 
பிரதைான கட்டிைத்தின் கட்டுமானம் 
2025, ஜூன் மாதைத்தில் மதைாைங்க 
திட்ைமிைப்பட்டுள்ளது. இது இத்திட்ைத்தின் 
காலகமகடுவில் ஒரு குறிப்பிைத்தைகக 
டமயல்கல்டலக குறிககிறது.

"இத்திட்ைம் ேளர்சசி காணும் 
வபாது அதைன்  கூடுதைலான புதுப்பிப்புகள்   
அறிவிககப்படும். 2026 ஆம் ஆண்டின் 
இறுதிககுள் முழுடமயாக நிடறேடையும் 
என்று எதிர்ப்பார்ககப்படுகிறது," என்று 

சிவயாக கூறினார்.
2012 ஆம் ஆண்டு முதைல், பினாங்கு 

மகாடி மடல அஸதைகா பினாங்கு 
வீதி உணவுகளுககானப் பிரபலமான  
டமயமாகத் திகழகிறது என்றும், அதைன் பல 
நிர்ோகிகள் மகாடி மடலயுைன் ஆழமான 
குடும்ப உறவுகடளக மகாண்டுள்ளனர் 
என்றும் அேர் வமலும் கூறினார்.

“மறு வமம்பாட்டுத் திட்ைத்தின் வபாது, 
தைற்காலிக பினாங்கு மகாடி மடல உணவு 
ேளாகத்டதை  விற்படனயாளர்களுககு 
இைமாற்றம் மசயேதைன் மூலம் PHC ேணிக 
மதைாைர்சசிடய உறுதி மசயதுள்ளது,” 
என்று அேர் கூறினார்.

இதைற்கிடையில், மாநில 
அரசாங்கத்தைால் இத்திட்ைத்திற்கு 
முழுடமயாக நிதியளிககப்பட்ை ரிம20 
மில்லியன், பினாங்கு மகாடி  மடல 
அஸதைகாடே உலகத் தைரம் ோயநதை உணவு 
இைமாக உயர்த்தும் என்று சாவ நம்பிகடக 
மதைரிவித்தைார்.

"இநதை உருமாற்றம், உள்ளூர் மற்றும் 

அடனத்துலக சுற்றுப்பயணிகடளப் பூர்த்தி 
மசயயும் ேடகயில், உயர் தைரம் மகாண்ை 
உணேகம், வமம்படுத்தைப்பட்ை ேசதிகள் 
மற்றும் புதுப்பிககப்பட்ை அழகியடல 
அறிமுகப்படுத்துகிறது.

பினாங்கு மகாடி மடலயில் 
வமற்மகாண்டு ேரும் பினாங்கு மகாடி 
மடல வகபிள் கார் திட்ைம் மற்றும் 
ஸட்ராமபரி பள்ளத்தைாககில் உள்ள படழய 
குடியிருப்புகளின் முன்மமாழியப்பட்ை 
வமம்பாட்டுத் திட்ைம் உள்ளிட்ை பிற 
முககிய திட்ைங்களும் இதைனுைன் 
இடணககப்பட்டுள்ளது என்று சாவ வமலும் 
கூறினார்.

"அஸதைகாடே நவீனமயமாககும் அவதை 
வேடளயில், யுமனஸவகா உயிர்கவகாளக 
காப்பகமாக பினாங்கு மகாடி மடலயின் 
நிடலத்தைன்டமடயப் பாதுகாப்பதில் இநதைத் 
திட்ைம் உறுதியாக உள்ளது.

புதிய அஸதைகாவில் வமல்தைளத்தில் 
பார்ககும் தைளம் மற்றும் மசயல்பாட்டுப் 
பகுதி, புதிய குப்டப டமயம் மற்றும் 
கழிவு வமலாண்டமககான உணவு 
உரம் தையாரிககும் அடற, ஒரு மபரிய 
டமயப்படுத்தைப்பட்ை சலடே பகுதி, 
விற்படனயாளர்களுககான சரககு 
டேககும் இைம் மற்றும் சிறநதை காற்று 
சுழற்சிககான வமம்பட்ை காற்வறாட்ைம் 
வபான்ற வமம்படுத்தைப்பட்ை ேசதிகள் 
அடமககப்படும் என்று அறியப்படுகிறது.

இநதை வமம்பாட்டுத் திட்ைத்தில் 
கூடுதைலாக பிரத்திவயக குழநடதை அடற, 
சககர நாற்காலி மற்றும் முதிவயார் 
நட்பு ேசதிகள் மற்றும் வமம்படுத்தைப்பட்ை 
கழிப்படற ேசதிகள் உள்ளிட்ை கூடுதைல் 
வமம்பாடுகள்,  ேசதிடயயும்  வமம்படுத்தும். 
மமாத்தை இைத்டதை 20,316 இலிருநது 
30,989 சதுர அடியாக 52% அதிகரிப்புைன், 
இநதை வமம்பாட்டுத் திட்ைம் மகாடி 
மடலககு புத்துயிர் அளிககும். இது சிகரப் 
பகுதியில் ஒரு டமயப் புள்ளியாக திகழும்.

இநதை அஸதைகாவின் இருகடக திறன் 
280 இலிருநது வதைாராயமாக 530 ஆக 
இரட்டிப்பாகும். பிரதைான உணேகம் மகாடி 
மடல ைத்தைாரான் இருநது  தைடையின்றி 
அணுகககூடியதைாக இருககும்.

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர்ெளோன டத்தோ � சுநதரோஜு, ்ஹோங் கஹோன் வோய், ்ஜேன் கஹங் 
மூய் லோய், முன்னோள் முதல்மசேர் லிம் குவோன் எங், மோநில முதல்மசேர் ்மதகு ேோவ் கெோன் 
இ்யோவ், PHC கெோது ்மலோளர் டத்தோ சி்யோக் ்ல கலங், ேட்டமன்்ற உறுப்பினர் ்ஜோேப் இங் 
சூன் சியோங் மற்றும் எம்.பி.பி.பி ்மயர் டத்தோ Ir .இரோ்ஜநதிரன் (இடமிருநது வலம்) ஆகி்யோர் 
கெோடி ம்ல அடிக்ெல் ்ோட்டு விழோவில் ெலநது கெோணடனர்.

்கொடி ம்லயின அஸதகொ மறு ்மம்பொடடுத 
திடைம் ்தொைககம்
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槟州政府正式启动槟城国际金融
中 心 （ P I F C ） 计 划 ， 并 通 过 槟 城
研究院向私人领域公开征求意向书
（EOI）。

槟州首长曹观友表示，州政府已
于今年3月13日，向首相拿督斯里安
华提交正式信函，表达槟城对设立 
PIFC 的立场，并期待获得联邦政府
支持，保持槟州在金融创新和工业
发展方面的领先地位。

他说，这项计划必须获得来自中
央的支持，因为PIF计划所可能涉及
的执照、津贴及法律相关问题等，
都必须中央部门与执行单位互相协
调才能成事。

5月19日截止提交文件
为此，他披露，当局将通过槟城

研究院，于3月17日至26日发放征求
意向书，有兴趣的单位可在办公时
间前往该院领取，并在5月19日，中
午12时截止日期前提交有关文件。

“我们欢迎国内外金融机构、投资
公司、房地产开发商及行业领袖等
领域，共同参与这项计划的设立，
以把槟州打造成拥有国际金融生态
系统的州属。”

他指出，在完成收集意向书后，
当局将成立一个评估委员会，针对
这些意向书内容做出审核。

他是于日前召开记者会时，做出
这项宣布。

首长补充，槟州是我国重要的全
球贸易枢纽，更因发达的半导体及
高科技制造业被誉为“东方矽谷”，而 
PIFC 的设立将进一步推动槟州在金
融和科技领域发展。

设五大目标带动经济
他 透 露 ， 上 述 计 划 设 下 五 大 目

标，包括吸引外资入驻以推动北部
半导体产业发展；拓展区域性高科
技投资；为大马吸引更多创新资本
与金融服务，以补充大马现有金融

体系；创造更多服务业高技能就业
机会；提升槟州整体经济生产力及
为国家经济做出更大贡献。

他在会上说，槟城研究院在州政
府指示下，针对PIFC计划进行长达
1 年 的 研 究 ， 并 与 多 个 利 益 相 关 单
位，如国家银行和金融领域企业等
交流，得到后者正面回应。

为此，州政府在进行考量后，决
定从研究阶段更进一步，向有兴趣
及符合资格的企业展开征求意向书
程序，以冀通过私人领域的加入，
推动有关计划迈向成功。

“ 被 遴 选 执 行 这 项 计 划 的 单 位 ，
将 全 权 负 责 开 发 P I F C 计 划 ， 包 括
资 金 ， 及 至 少 1 0 0 依 格 土 地 ， 作 为
建设槟城国际金融中心的实际执行
地点，这个地点可以是州内任何地
方。”

他续说，有兴趣的企业也必须符
合数项条件，包括在大马拥有营业
执照和至少10年经验，及拥有稳定

的资金流等。
“ 意 向 书 内 容 也 可 以 涵 盖 其 他 国

家，如杜拜、新加坡及深圳等地的
金融中心作为参考，以更具体地阐
述他们的概念，并可考虑纳入新兴
金融服务，来与我国目前的传统金
融中心做出区分。”

他冀望此次征求意向书，可以获
得有兴趣的单位给予支持，与州政
府携手让上述计划化为现实，以多
元化槟州的经济架构，避免仅依靠
传统的制造业和旅游业两大领域带
动经济。

“ 槟 州 目 前 正 处 于 迈 向 更 高 层 次
经济发展的关键时期，所以州政府
诚邀各界业者携手合作，推动PIFC
计划的落实，让槟州在金融与高科
技产业的融合中，开创更广阔的未
来。”

出席者包括行政议员孙达拉祖与
方美铼、槟州发展机构首席执行员
拿督阿兹巴卡。

国际金融中心计划启动
槟政府公开征求意向书

槟城国际金融中心公开征求意向书。左起：孙达拉祖、曹观友、方美铼及阿兹巴卡。
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槟州政府拟议中的槟城国际
金融中心（PIFC），放眼成为
槟州经济多元化的重要引擎。

华社及商界领袖，包括槟州
华人大会堂主席丹斯里陈坤海
博士、槟州88慈善工商精英会
主席拿督斯里黄英福博士及槟
城华企商会会长李英华博士,
接受珍珠快讯访问时,均对这
一倡议表示乐观。

他们一致认为，PIFC将提
升槟城的国际竞争力，吸引外
资，并推动高端服务业发展，
同时促进北马经济一体化。

陈坤海：槟拥得天独厚
海陆空地利

槟州华人大会堂主席丹斯里
陈坤海对于这项倡议，表示乐
见其成，因为槟城具备独特优
势，足以成为国家经济发展的
重要引擎。

“ 槟 州 首 长 曹 观 友 日 前 表
示，希望在第13大马计划下，
中央政府能在槟城设立金融特
区，以进一步吸引外资并提升
经济竞争力。”

陈坤海指出，槟城拥有得天
独厚的海陆空地利之便，不仅
是马来西亚北部的交通枢纽，
更是政府重点打造的“矽谷岛”
战略地点。

“凭借其优越的地理位置和
完善的基础设施，槟城已成为
国际企业进军东南亚市场的首
选之地。”

他进一步表示，槟城的发展
一日千里，近年来在多个领域
取得显著成就。目前，槟城正
积极推动多项大型基建项目，
包括高铁建设和机场扩建工
程，这些项目将进一步提升槟
城的国际竞争力，并为未来经
济增长奠定坚实基础。

此外，他也强调，若中央
政府能在槟城设立金融特区，

并提供免税等优惠政策，将
大大增强槟城吸引外资的能
力。

“金融特区的设立不仅能促
进本地金融业的发展，还能
带动周边产业，如科技、物
流和旅游业的蓬勃发展，从
而提升整体经济效益。”

陈坤海也说，槟城具备成
为区域金融和科技中心的潜
力，政府的支持与政策推动
将是关键。

他呼吁各方共同努力，把
握机遇，将槟城打造成为马
来西亚乃至东南亚的经济亮
点。

李英华：助力经济多元化
槟城华企商会会长李英华

博士表示，槟城国际金融中
心（PIFC）若成功落实，将
提升槟州全球竞争力，吸引
国际资本，推动高科技与金
融产业融合，助力经济多元
化。

他接受《珍珠快讯》访问
时说，槟城已是全球半导体
和高科技制造业重镇，PIFC
的设立将为该产业提供融资
支持，进一步稳固槟城在全

球价值链中的地位。
“PIFC将增强槟城的投资吸

引力，带动法律、会计、咨
询等相关服务业发展，同时
促进北马经济一体化，与吉
打、霹雳北部及泰南形成更
紧密的产业联动。”

不 仅 如 此 ， 他 认 为 ， 槟
城目前以制造业和旅游业为
主，经济结构相对单一，然
而PIFC的设立，可推动金融
产业发展，使槟州向“科技+
金融”转型，增强经济韧性，
降低对单一产业的依赖。

李 博 士 强 调 ， P I F C 的 成
功取决于中央政府的政策支
持，尤其是金融牌照、税收
优惠及监管框架。此外，土
地规划、吸引国际金融机构
进驻及商业模式创新，都是
槟 州 政 府 需 重 点 考 量 的 因
素。

“槟城可借鉴新加坡、深圳
经验，专注发展绿色金融、
伊斯兰金融或数字金融，形
成独特优势，避免与吉隆坡
直接竞争。”

他表示，若槟州能克服挑
战，PIFC将成为槟城经济转
型的重要里程碑，推动槟州
迈向高附加值的国际金融与
科技中心。

黄英福：提升槟国际形象
槟州88慈善工商精英会主

席拿督斯里⻩英福博士受访
时，对这一倡议表示乐观，
并赞扬首相拿督斯里安华和
槟州首席部长曹观友的远见
卓识，为推动槟城的发展提
供支持。

他强调，PIFC的设立将提
升槟城的国际形象，并吸引
高质量的跨国公司（MNCs）
及E&E投资者，不仅限于金

融领域，还包括多个服务行
业。

“ 槟 城 长 期 以 来 因 强 大 的
制造业基础而被誉为‘东方硅
谷’，随着时间推移，我们已
成功多元化发展至旅游业和
服务业，而在约十年前，槟
城的全球商业服务（GBS）
行业也取得了显著增长。如
今，我们正迈向金融中心的
目标，并已做好准备。”

黄 博 士 指 出 ， 槟 城 已 拥
有强大的金融、会计、法律
及管理人才储备，这使其具
备支持金融服务业的良好条
件。

然 而 ， 他 强 调 ， 项 目 的
成 功 实 施 需 要 联 邦 政 府 的
支持，尤其是来自国家银行
（Bank Negara）及相关监管
机构的协助。

目 前 ， P I F C 仍 处 于 初
步 规 划 阶 段 ， 槟 城 研 究 院
（Penang Institute）正向
各 利 益 相 关 方 征 求 意 向 书
（EOI），以进一步完善概
念规划。

据悉，槟州政府正在考虑
100英亩的土地来建设该中
心，并计划将其打造为本地

金融人才培养基地，以提升
服务行业的能力。

“ 我 们 希 望 打 造 一 个 完 整
的生态系统，以支持金融产
业，并推动高价值服务行业
的发展。

通 过 聚 焦 金 融 等 服 务 行
业，我们有望摆脱中等收入
陷阱，提高该领域的薪资水
平，进而提升槟城的整体薪
资中位数。”

与GBS及轻快铁相铺相成
黄英福强调了PIFC与槟城

现有GBS行业相互融合的重
要性，因为GBS行业在培养
高技能人才方面发挥了关键
作用。

他 认 为 ， 只 要 配 备 适 当
的 支 持 机 制 ， 例 如 即 将 建
设的轻快铁珍珠线(Mutiara 
Line）等现代化基础设施，
槟城将有能力支撑一个繁荣
的金融枢纽。

“PIFC计划将成为槟城的
改革先驱（game-changer）
，带来一股推动槟城向前迈
进的大浪潮。这也将帮助我
们留住北马地区的人才，是
槟城迈向未来的又一重要里
程碑。”

黄 博 士 最 后 表 示 ， 他 对
槟城成为主要金融枢纽充满
信心，并强调，在中央政府
与州政府的持续支持下，槟
城将不断推进基础设施建设
和产业升级，进一步巩固其
作为马来西亚经济重镇的地
位。

“ 这 是 槟 城 未 来 的 发 展 方
向，我们会一步步前进。只
要保持承诺并持续建设基础
设施，槟城不仅能提升金融
业的发展，还能巩固其作为
国家经济核心引擎的地位。”

陈坤海。

李英华。

黄英福。

槟国际金融中心倡仪
商界领袖看好提升槟竞争力
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槟 岛 市 政 厅 积 极 推 动 绿 色 科 技 举
措，正式启用30辆智能电动摩托车，
以减少碳排放，同时提升执法效率。

槟 州 地 方 政 府 及 城 乡 规 划 委 员 会
主 席 方 美 铼 行 政 议 员 表 示 ， 槟 州 政
府 致 力 于 推 动 可 持 续 发 展 ， 并 与 联
邦政府的环保政策保持一致。

他 说 ， 这 一 举 措 符 合 《 第 十 二 大
马 计 划 》 及 即 将 推 行 的 《 第 十 三 大
马 计 划 》 ， 旨 在 确 保 国 家 发 展 与 环
境 永 续 并 行 ， 推 动 马 来 西 亚 迈 向 低
碳国家。

他 表 示 ， 根 据 环 境 与 水 务 部 及 交
通部制定的《2021-2030低碳交通蓝
图》（LCMB），政府鼓励使用环保
型 交 通 工 具 ， 以 减 少 能 源 消 耗 及 温
室气体（GHG）排放。

“槟州政府也响应这号召，计划在
全槟范围内推广电动车使用，而上周
也宣布槟岛市政厅将增设52个电动车
充电站，进一步完善基础设施，推动
槟城成为电动车应用的先驱。”

碳排放量减少高达90%
方 美 铼 指 出 ， 电 动 摩 托 车 的 引

入 不 仅 有 助 于 环 保 ， 也 能 有 效 提 高
执 法 部 门 的 运 营 效 率 ， 而 槟 岛 市 政
厅执法部门此次启用的Blue Shark 
R 1 型 号 的 智 能 电 动 摩 托 车 ， 搭 载

Arkride OS智能系统，每年可减少
3500公斤二氧化碳（CO₂）排放，
相比传统150cc摩托车，碳排放量减
少高达90%。

目 前 ， 这 批 电 动 摩 托 车 已 率 先 部
署 市 政 厅 的 泊 车 管 理 部 ， 并 将 通 过
数据仪表板系统（Dashboard）进行
实时监控，以评估其运行成效。

“若试点计划顺利，该项措施将进
一 步 推 广 至 所 有 执 法 单 位 ， 确 保 市
政 厅 在 推 动 可 持 续 发 展 的 同 时 ， 也
能维持高效的执法行动。”

他 强 调 ， 槟 州 政 府 及 槟 岛 市 政 厅
将 持 续 推 动 低 碳 环 保 政 策 ， 积 极 促
进 绿 色 交 通 发 展 ， 并 以 槟 城 为 模 范
州 属 ， 引 领 全 国 迈 向 更 加 环 保 、 可
持续的未来。

拉詹德兰：租购形式减低成本
槟 岛 市 长 拿 督 拉 詹 德 兰 表 示 ，

上 述 3 0 辆 智 能 电 动 摩 托 车 是 以 租
购（Sewa Beli）的形式，以减低成
本，而租购期为2年。

他说，有关智能电动摩托车前后设
有摄像录影的功能，对执法人员执行
公务时，会更透明化及有保障。

方 美 铼 补 充 表 示 ， 智 能 电 动 摩 托 
车 每 公 里 可 达 1 1 0 时 速 ， 但 基 于 安 
全 考 量 ， 有 关 智 能 电 动 摩 托 车 已 

设 有 时 速 限 制 ， 以 维 持 在 每 公 里 5 0
或60时速。

槟岛市政厅执法人员祖海利指出，
执法人员已试用了智能电动摩托车约
2个月的时间，省却了添油的费用。以
往使用汽油摩托，每两天一次加满汽
油需6令吉。

他说，一般上若执法人员只在市区 

巡逻使用，仅需2至3天才充电一次，每
次大约4至5小时。

如果执法人员将巡逻范围扩大至西
南区，则需要使用1天后进行充电。

记 者 会 出 席 者 包 括 ： 槟 岛 市 政 厅
秘书蒋志鸿、智能电子摩托车供应商 
BlueShark Ecosystem有限公司市场拓展
董事黄业益。

槟岛市厅启用智能电动摩托车
减少碳排放提升执法效率

方美铼指出，电动摩托车不仅
有助于环保，也能有效提高执
法部门的运营效率。

槟岛市政厅领先全国，成为首个地方政府
实施宠物友好咖啡馆（Pets Friendly Cafe）
执照，而相关业者可从即日起向当局申请，
申请费为50令吉。

槟岛市政厅公共卫生常务小组交替主席陈
淑湘表示，由于饲养宠物已成了现今社会趋
势，也有逐步增加的现象，在考量到卫生及
安全的因素下，当局决定实施及草拟这方面
的指南，确保食客的卫生及安全受到保障。

更透明化经营模式
她说，目前槟州有逾20间的宠物友好咖啡

馆，尽管拥有营业执照，但在宠物友好标准
方面是不受承认的。

“我们考量到有些民众是害怕或对动物毛
发敏感，避免引起不愉快事件发生，槟岛市
政厅特草拟出相关的指南，同时要求业者申
请相关执照。”

她续说，若相关业者申请了上述执照，就
会有“宠物友好咖啡馆”的2尺乘3尺的标签贴
纸张贴在店面，这将更透明化经营模式，那
么民众就可以自行斟酌是否要进入用餐。

“这和清真认证的贴纸差不多一样，当食
客看到相关标签后，若本身不喜欢动物或者
敏感者，就可选择不进入用餐，相对地也减
少误会或不愉快发生。”

将与卫生局深入探讨条例细节
陈淑湘坦言，由于这同时也涉及卫生局地

条例，且有冲突的部分，因此槟岛市政厅会
再与卫生局深入探讨当中的执法与条例的细
节。

“目前的卫生局相关条例，一律不允许宠
物进入食肆，这与我们的宠物友好咖啡馆执
照有所冲突，因此我们需要深入探讨及作出
调整。”

此外，超级市场和购物商场内的咖啡馆，
是不可以转换为宠物友好咖啡馆。

“而准备食物的地方或者厨房，必需与用
餐地方作出区隔，确保没有异味，宠物也不
允许进入厨房范围。”

她也提及，宠物咖啡馆业者也必需准备每
一只宠物的健康记录，以方便执法单位随时
检查。

“业者同时也需确保，宠物没有人畜共通
传染病等，且必须以绳子系起来，或装在宠
物袋里。”

领先全国实施宠物友好咖啡馆执照
陈淑湘：保障食客卫生及安全

槟岛市政厅议决在大伯公街
（King Street）上段，即靠近大
东方保险大厦的路段，实施时限
泊车2个小时的措施，共涉及52
个停车位，预料将在今年下半年
落实。

槟岛市长拿督拉占德兰在槟
岛市政厅例常会议上说，槟岛市
厅计划在乔治市部分繁忙地区，
实施2小时泊车时限，而大伯公
街因泊车需求高，该处将成为试
点区域。

他提及，依循程序包括草拟
地方政府条例，较后进行宪报，
预计耗时3至6个月内落实。

他强调，一旦落实后，若有

民众在该路段泊车超过两个小
时，有关车辆将会被执法人员拖
走。

他也补充，槟岛市厅目前仍
在探讨其他更好的执法方式。

邓智伟：市厅已通过限时
泊车收费

槟岛市政厅财务管理常务委
员会交替主席邓智伟表示，槟岛
市政厅也已经通过限时泊车2个
小时的收费。

他说，有关的收费标准为，
首半小时收费1令吉；1个小时收
费2令吉；1个半小时是3令吉50
仙；2个小时收费5令吉。

料下半年落实2小时泊车时限
大伯公街上段为试点路段

大伯公街将实施2小时
泊车时限。

陈淑湘吁相关业者，即日起可向当局申请宠
物友好咖啡厅执照。
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由槟城升旗山机构举办的“2025年升
旗山零垃圾运动”（Trash Free Hill）
年度活动，将在6月15日（星期日）举
行。升旗山机构邀请并鼓励来自各行
各业的个人，尤其是家庭、经验丰富
的登山者和符合条件的企业团队，积
极参与这一充满乐趣的清洁行动。

升旗山机构总经理拿督石礼兴在记
者会上指出，这项活动是一项年度“慢
走拾荒”（Plogging）活动，旨在提高
公众对升旗山环境保护的意识，并推
广生态保育。

“该活动为教育和提升环保意识提
供了重要平台，倡导负责任的垃圾处
理方式，从而保护升旗山的生态环境
和生物多样性。多年来，该活动已成
为一项具有深远影响的环保行动，并
吸引了大量参与者踊跃加入。”

去年清理逾200公斤垃圾
他提及，在 2024 年的活动中，超过 

800 名的参与者共清理了超过 200 公斤
的垃圾，比上一年增加了 75 公斤。其
中，131.55公斤是塑料，36.45公斤是
其他材料，如衣物和灯泡，17.7公斤
是金属，10.05公斤是纸张，4.95公斤
是玻璃——这些都不应该出现在我们
的步道上。

“大部分垃圾来自一次性塑料、丢
弃的食品包装，以及部分人士随意丢
弃的废物。这些垃圾不仅危害野生动
物，也污染环境，影响升旗山的自然
美景。我们必须阻止这种情况的持续
发生！保护升旗山是所有人的共同责
任，每个人都应尽一份力，保持山林
的清洁。”

他表示，这次的活动当然希望所清
理的垃圾数量越少越好，并表示这不
只是一次性的清洁活动，而是希望每
个人都有爱护环境的醒觉。

“参与升旗山零垃圾运动，不仅可
以为升旗山的生态保育贡献一份力
量，确保其环境的清洁，同时也有助
于维护升旗山作为联合国教科文组织
（UNESCO）生物圈保护区的地位。
此外，这也是一个让家庭、朋友和企
业团队在环保行动中建立深厚友谊并
产生积极影响的绝佳机会。”

孙达拉祖担忧垃圾量增加
槟城房屋及环境事务委员主席那拿

督斯里孙达拉祖赞扬志愿者的努力，
但对垃圾收集量的增加表示担忧。

“看到敬业的槟城人齐心协力清理
升旗山，令人鼓舞，但令人担忧的
是，收集的垃圾量还在不断增加，”

他强调，升旗山不仅仅是一个受欢
迎的旅游目的地；它还是槟城身份和
遗产的象征，因此呼吁民众好好爱护
升旗山。

4月14日起开放报名
2025年升旗山零垃圾运动届时将于 

6月15日（星期日），上午6:30至中午 
12时 在升旗山的七条登山步道同步展
开，起点包括月门A入口及B入口、槟
城植物园、吉普车道、升旗山下站/
古迹步道、海客园以及亚依淡路。
所有路线的终点均设在升旗山顶的
Angsana舞台，靠近升旗山广场。

此活动报名免费，并将于2025年4
月14日起开放注册。有兴趣的公众可

通过升旗山机构官方网站在线报名，
并关注 升旗山机构官方社交媒体以获
取最新动态。

升 旗 山 机 构 计 划 招 募 8 0 0 名 参 与
者。作为对参与者的感谢，每人将获
赠 TFH2025 参与礼包、电子证书以
及由升旗山机构所赞助的红豆冰优惠
券。同时，呼吁所有参与者携带个人
水瓶参加活动，以响应槟州绿色倡
议。

已报名的参与者将在活动现场获得
手套、垃圾袋及其他必要的“拾荒慢
走”用品（鼓励自带）。所有收集的垃
圾将由马来西亚理科大学（USM）全
球可持续研究中心（Center for Global 
Sustainability Studies）和安宁校舍
（Kampus Sejahtera）进行称重和分
析，以进一步优化升旗山的环境保护
措施。

2025年升旗山零垃圾运动获得槟州
房屋及环境行政议员拿督斯里孙达拉
祖办公室的支持，并由多个企业和个
人提供赞助。

如 有 任 何 疑 问 或 有 意 成 为 赞 助
商，请发送电子邮件至inquir ies@
penanghill.gov.my。

槟 州 政 府 宣 布 ， 2 0 2 5 年 第 一 阶 段 
i-Sejahtera 援助金已于3月12日通过电
子转账（EFT）方式发放，共有27万
4151人受惠，总拨款高达945万7000令
吉。

槟州首长曹观友在记者会上说，i-
Sejahtera 计划是州政府长期推动的福
利政策，旨在回馈槟州人民，尤其是
乐龄人士、残疾人士（OKU）、单亲
妈妈及家庭主妇等群体。

“槟州政府始终关注人民福祉，并
致力于提供更完善的社会福利政策，
确保援助金能减轻弱势群体的生活负
担。”

2月10日之后申请者稍后获取
首 长 指 出 ， 今 年 第 一 阶 段 援 助 金

的 2 7 万 4 1 5 1 名 受 惠 者 ， 其 中 包 括 2 0
万 5 0 8 9 名 乐 龄 人 士 （ P e n g h a r g a a n 
Warga Emas）、4万3321名家庭主妇
（Suri Emas）、1万5330名残疾人士
（Bantuan OKU）以及1万411 名单亲

妈妈（Bantuan Ibu Tunggal）。
“符合资格但在2月10日之后才提交

申请的民众，将会在2025年第二阶段
获得发放。”

他说，民众可通过i-Sejahtera官网
申请，并建议所有申请者更新银行账
户资料，以确保下一阶段款项顺利发
放。

2024年拨5054万2400令吉
 曹观友透露，2024年州政府共拨款

5054万2400令吉，共有28万633名槟州
人民受惠，涉及的援助金计划包括乐
龄人士援助金（每人200令吉，每次100
令吉）、Suri Emas 家庭主妇计划（每
人100令吉）、残疾人士援助金（每人
200令吉）以及Anak Emas 黄金宝宝新
生儿援助金（一次性每人200令吉）

“州政府将继续加强福利政策，以确
保社会援助机制更完善，真正帮助有
需要的群体。”

曹观友强调，州政府也特别感谢相
关执行单位，包括各县土地局、社会
福利局（JKM）及槟州经济策划单位
（BPEN）以及槟州财务部，确保援助
金能顺利发放。

他补充，州政府将持续推动更多惠
民政策，兑现槟州“人民优先、福祉至
上”的承诺。

与会者包括槟州社会发展与非伊斯
兰事务委员会主席林秀琴。

i-Sejahtera 援助金发放
27万4151人受惠

曹观友（左5起）及林秀琴移交模型支票给各项援助金受惠者。

615升旗山零垃圾运动
号召800人慢走拾荒

升旗山零垃圾运动推展礼全体出席者合影。
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耗资1亿2800万令吉的双溪赖至北
海新水管项目已获大道局（LLM）
开出“绿灯”，预计将于2026年动工。

槟州供水机构首席执行员拿督巴
玛纳登发文告说，该水管长度为13公
里，使它成为槟州供水机构自1999年
企业化以来，在槟城所铺设的最长主
要水管之一。

更多净水输送槟岛
他说，槟州供水机构一直在寻求

联邦政府、州政府及地方政府各相关
部门的批准，以铺设这条新的净水水
管，从双溪赖滤水厂衔接至威北县北
海。

“这条直径1.8公尺的大型水管将连
接双溪赖的滤水厂新出水口和位于北
海的槟州第三条双管海底水管的新进
水口，以将更多净水从槟城最大的滤
水厂输送到槟岛。”

他说，在槟岛，槟州供水机构也
计划铺设一条3.9公里长、直径1.8公

尺的新水管，将净水从双溪赖输送到
武吉南玛水库和泵水综合站。

拟建新管接西南县
“从武吉南玛，净水将主要被泵送

到槟岛的西南县，因此，这个项目的
主要受惠者是东北县及西南县的16万
5054个用水户，包括14万669个家庭
用户以及峇六拜的所有跨国公司。”

他说，槟州供水机构去年从双溪
赖 滤 水 厂 向 槟 岛 输 送 平 均 每 日 3 亿
6600万公升的净水，其中包括每日
3300万公升是用于维持2024年阿依淡
水坝行动计划下所需的水量。

他说，出于安全、工程完整性和
成本方面的考虑，槟州供水机构必须
将水管埋设在地下，穿过或沿着威北
多个地段，包括由大道局管理的大道
保留地，其中涉及北海外环公路和南
北大道。

他说，大道局总监拿督沙札里在
雪州万宜与槟州供水机构的会晤中，

原 则 上 同 意 槟
州 供 水 机 构 穿
过 或 沿 着 大 道
局的土地铺设水
管 ， 前 提 是 该 工
程 不 能 对 北 海 外 环
公路和南北大道造成重
大问题。

“槟州供水机构感谢大道局对这一
重要水务工程的支持，这个项目将
保障槟州的供水充足直到2030年。”

他 说 ， 目 前 ， 槟 州 供 水 机 构 正
在 最 后 确 定 新 水 管 在 威 北 的 线 路
走向，并在寻求加快来自水利灌溉
局、农业及粮食安全部属下的综合
农业发展区（IADA）、公共工程局
和威省市政厅等部门的其他审批。

“我们正在以最快的速度向有关部
门申请必要的批准。根据最终的线
路走向，槟州供水机构可能必须征
地，因为水管将不可避免地穿过威
北一些私人地。”

槟 州 基 本 设 施 事 务 委 员 会 主 席
再 里 尔 说 ， 随 着 峇 都 茅 甘 榜 纳 然
（KAMPUNG NARAN）水泵站竣工，
预计将降低峇六拜工业区及邻近槟城
国际机场的水灾风险与发生频率。

他说，槟州政府总计耗资1亿5000万
令吉进行8项治水工程，而甘榜纳然过
山治水计划竣工后，仅剩下威中区峇
东拉哇治水工程。

“这计划正处于草拟阶段，预计获第
13大马计划第二轮滚动计划（RP2）拨
款后动土。”

他主持甘榜纳然水泵站落成礼时，
这么说。

他说，由于季候风丶潮汐及气候变
化的影响，使得甘榜纳然区频发受到水
患影响，进一步影响当地民众的生活。

“当地水泵站是峇六拜治水计划中
的一部分，这项共耗资948万令吉的工
程，将保障当地600名居民的安危，更
能最大化保护公共基建免受水灾的破
坏。”

“这项工程自2021年8月16日启动，并
在去年8月15日竣工，共耗时36个月且
无任何延期发生。”

他说，目前已竣工的项目还有威中
县第4和第5沟渠的治水计划丶威北区
麦曼珍治水计划丶峇央峇鲁治水计划
丶怡槟花园治水计划丶西南县纳兰村
治水计划。

他也说，槟州水力灌溉局目前响应
槟城气候适应计划（PNBCAP）中的
其中两个试点项目，即冷当里蒙园的
地下蓄水池，及居銮河的蓝绿走廊展

开，并已获联合国作为设计与开发用
途的基金。

他说，冷当里蒙园的地下蓄水池有
别于其他类型的蓄水池，而是由“绿色”
材料制作，有别于钢筋混泥土结构。

“它不仅是承担蓄水池的作用更是能
作为当地居民的生活场所，它能持续

进行雨水收集并逐渐排至地下水用于
未来用途。”

出席者包括峇央峇鲁国会议员沈志
勤及槟州水力灌溉局官员。

甘榜纳然水泵站竣工
降低工业区机场周边水灾风险

再里尔（左2）、 沈志勤及槟州水力灌溉局官员 观察水泵运作。  。

甘榜纳然水泵站是峇六拜治水计划中的一部分。

衔接双溪赖滤水厂
北海明年料建大水管
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净莲慈悲院新大楼动土礼。左起：林秀琴、林慧英、觉莲法师、曹观友、开乐法
师、魏子森、郑来兴及雷尔。

给脸又给钱！槟州首长曹观友宣布
拨款10万令吉予净莲慈悲院作为新大
楼建筑经费。

首长是在上述新大楼动土礼上致词
时，如是宣布回应净莲慈悲院创办人
觉莲法师。

觉 莲 法 师 在 致 词 时 ， 用 福 建 话 感
谢曹观友“给脸”（hor bin）出席动
土礼，而曹观友则说他“给脸又给钱”
（hor bin ko hor duit），随即宣布拨
款10万令吉，获得满堂喝彩！

位于槟岛西方路的净莲慈悲院新大
楼，在曹观友等主持下进行动土礼，
为临终关怀及有需要者提供服务的崇
高使命迈出重要一步。

槟城面对人口日益老龄化，优质临
终关怀的需求变成迫切。“我们必须优
先考虑老年人和患病者的福祉。临终
关怀不仅可以减轻病痛，还可以维护
患者的尊严和生活质量，并为他们的
家人提供必要的支持。”

“此外，州政府也通过前任与现任
行政议员章瑛和林秀琴，积极推动乐
龄活跃计划，鼓励乐龄人士积极参与
活动。”

曹观友笑称，本身就是一个活跃的
长者。身为“50后”的他，在日前民主
行动党出炉的新届中委，是最年长的
一位。

首长表示期待看到新大楼的完成，
以及它将影响到的无数生命。“祝贺净
莲慈悲院团队。愿你们继续以你们为
他人服务的坚定奉献精神激励我们所
有人。”

觉莲感谢州政府及各单位
净 莲 慈 悲 院 创 办 人 觉 莲 法 师 致 词

时，衷心感谢所有热心人士、志工、
捐助者和槟州政府。“你们都是净莲慈

悲院的支柱。没有你们坚定不移的支
持，我们就不会取得今天的成就。”

“新大楼位于现有大楼仅在步行距
离 内 ， 这 里 可 容 纳 3 3 人 ， 为 更 多 病
患、长者等提供终生免费护理。”

她指出，目前在该院接受治疗的许
多癌症患者尽管病情严重，但仍然精
神抖擞，充满正能量，这就是环境促
成的积极性。”

财政部副部长兼丹绒区国会议员林
慧英致词时，宣布通过财政部拨款5
万令吉作为大楼建设基金，以支持这
项崇高的慈善事业。

“净莲慈悲院正是大爱精神的真实
体现。提供免费住院医疗服务并非易
事，但净莲始终坚持不懈，成为一个
让患者保持尊严、减轻痛苦，并在爱
与关怀中走完最后旅程的避风港。”

“今天我也要在这里呼吁大家，无
论 是 捐 款 、 志 愿 服 务 ， 还 是 宣 传 推
广，我们每个人都能尽自己的一份力
量。临终关怀不仅仅是医疗服务，它
更是一种社会责任和道德使命。让我
们携手合作，确保慈悲精神在我们的
社会继续传承和发扬。”

耗资1050万令吉
净莲慈悲院新大楼约耗资1050万令

吉，其中450万令吉为购地费用，650
万令吉则为建筑费，尚未包括设施经
费。预计2026年2月完工。

新大楼楼高3层，将收容病患者、
有 需 要 的 长 者 等 ， 提 供 终 生 免 费 服
务，估计每月开销逾12万，费用需靠
社会捐助，欢迎热心人士慷慨解囊。

出席动土礼者包括行政议员林秀琴
与魏子森、光大州议员郑来兴、日落
洞国会议员雷尔、净莲慈悲院副主席
开乐法师等。

净莲慈悲院新大楼动土
首长宣布拨款10万助力

早上在巴刹义唱筹款，下午就把
义款移交给净莲慈悲院充作建新大
楼资金，爱心义唱团就这样坚持2年
半，成功筹获12万8888令吉。日前
在光大区州议员郑来兴见证下，把
义款移交予创办人觉莲法师。

爱心义唱团团长何宝珠说，疫情
后，他们发现慈善机构筹款不易，
有鉴于此，他们在2022年8月成立爱
心义唱团，每周在吉宁万山、峇都
兰樟巴刹等地献唱，并设乐捐箱让
民众献捐。他们一般上唱3小时，当
天下午就点滴归公的把筹获款项移
交给净莲慈悲院。

他们很感谢民众热烈支持，最高

纪录曾经收获一位民众捐500令吉，
但也有人恶作剧的把冥钞放进乐捐
箱，让他们感到无奈。无论如何，
他们将会继续唱下去，因为助人为
快乐之本。

郑来兴表示，爱心义唱团团员都
是歌唱爱好者，能够一边唱歌一边
行善，可谓一举两得，而他们无私
的奉献精神，更是令人敬佩。

觉 莲 法 师 感 激 爱 心 义 唱 团 的 付
出，他们一步一脚印的筹款，展现
了人性的慈爱光辉。

“下周三就是净莲慈悲院新大楼动
土的日子，这是众志成城的成果，
我向大家致予万二分的谢意。”

爱心义唱团巴刹献唱
筹12万8888令吉予净莲

爱心义唱团移交义款仪式。左起：净莲慈悲院驻院医生吕嘉敏、洪明泉市议
员、峇都兰樟州议员王耶宗的代表丁伟伦、觉莲法师、郑来兴州议员、爱心
义唱团团长何宝珠、副团长谢星尊、许汉兴、马宝燕、黄心宝、张莉莉、袁
国贤。净莲慈悲院新大楼概念图。
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超过500名女性齐聚峇都丁宜海滩， 
沿岸畅跑2公里，欢庆槟州国际妇女
节，推广女性赋权和团结精神。

上述活动是槟州2025年国际妇女节庆
典及紫色嘉年华会（Fiesta Ungu）的活
动之一，当天安排了丰富多彩的活动，
包括本地才华横溢的艺术家创作的沙画
表演、活力四射的尊巴舞蹈，以及传统
民间游戏，为整个庆典增添欢乐与创意
氛围。

在挥旗仪式上，槟州社会发展、福
利及非伊斯兰教事务行政议员林秀琴表
示，大家的踊跃响应，让海滩变成一片
充满活力的紫色海滩而感到自豪，而紫
色象征尊严与正义。

她指出，国际妇女节不仅仅是一场庆
祝活动，更是向槟州女性的坚韧、奉献
和力量致敬。

“这是一个向女性的贡献致敬的日
子，也是认可她们坚定不移地致力于创
造更美好未来的机会。” 

瑟丽娜：性别平等是全人类课题
升旗山国会议员瑟丽娜强调，性别

平等的重要性，这不仅是女性议题，更
是全人类的议题。

“今天不仅仅是庆祝妇女节，我们站
在这里，作为马来西亚人，作为全球公
民，表达我们彼此关怀的立场。”

她进一步强调，应为所有人提供平
等的机会，无论性别如何，每个人都能
享有平等机会。

出席者包括：槟城妇女 发展机构
（PWDC）首席执行员 拿 督 王
美玲。

槟州首长曹观友表示，国际妇女节至今已经有逾百
年历史，平权运动也已经获得推前，但是平权依然是
一项长征，而目标也会随着时代的需求而改变，他鼓
励妇女挺身而出，为自己发声及争取权益。

也是巴当哥打区州议员的曹观友，今早为配合
妇女节而举行的“巴当哥打区紫色行：巾帼领航”
（PURPLE WALK-WOMEN TALKING THE LEAD）
主持开幕礼时这么说。

这 项 活 动 是 由 巴 当 哥 打 区 妇 女 发 展 委 员 会
（JPWK）主办，获得约200人响应，大家身穿象征妇
女节的紫色衣服，从阿拉顿路的巴当哥打服务中心步
行至葛尼湾，然后在葛尼湾进行尊巴舞等健康活动。

首长说，虽然活动路程不长，但却富有意义，代表
着巴当哥打区妇女关注妇女的权益以及在平权运动发
声，呼吁各方面赋权女性。

“我们今天完成了紫色行路程，但并不意味着平权

运动已经来到终点，这只是另一个开始，让我们继续
向前行，继续为长征而努力！”

此外，槟州妇女发展机构首席执行员拿督王美玲在
致词时，感谢首长的支持，以及巴当哥打区姐妹们的
热烈参与，使今天的活动成功举行。

出席者包括巴当哥打区妇女发展委员会主席拿汀杨
碧碹，丹绒区国会议员林慧英的代表傅政翰、巴当哥
打区服务中心主任尤志伟等。

首长吁女性挺身而出
续为平权运动发声及争取权益

众人齐聚在葛尼湾，进行尊巴舞等健康活动。“巴当哥打区紫色行：巾帼领航” 全体出席者在葛尼湾合影。

逾500女性齐聚峇都丁宜海滩
沿岸畅跑欢庆国际妇女节

超过500名女性齐聚峇
都丁宜海滩，欢庆槟州
国际妇女节！

本地艺术家创作的沙画，
成了众人的打卡热点。
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槟州旅游及创意经济行政主管黄汉伟
宣布，“2025年槟城国际龙舟赛”将于11月
28日至30日，继续在海峡岸广场的海域举
行。

他 说 ， 再 度 选 择 海 峡 岸 广 场 海 域 举
行 ， 除 了 去 年 的 赛 事 获 得 很 好 的 反 馈
外，主办方在对直落巴巷水坝进行现场
勘察后，发现该水坝的水位无法满足龙
舟赛的需求。

“今天我们查询到该水坝区的水位为
53%，比去年同期的77%还低。根据这种
情况，我们预测该水坝的水位至11月可能
无法达到举办龙舟赛所需的标准，因此
我们决定将赛事继续安排在海峡岸广场
举行。”

他说，即日起开始向全球的龙舟队伍
发出邀请函，并申报龙舟队伍可以登录
网站https://penangdragonboat.gov.my/ 进
行报名并了解更多详情。

他补充道，随着赛事地点从直落巴巷
水坝转至海峡广场岸海域，已有国际龙
舟队表示有意参加今年的赛事。

“这些队伍大多是去年错失参赛机会的
队伍，而由于海峡广场的赛事场地提供
了完善的基础设施，如餐厅、购物和公
共设施等，吸引了他们今年重新参赛。”

他 强 调 ， 项 目 盛 事 得 到 槟 州 政 府
的 大 力 支 持 ， 并 得 到 国 际 龙 舟 联 合 会
（IDBF）资深技术大臣的专业指导，确
保赛事按照国际标准严格执行。

槟城国际龙舟赛获得槟州政府的全
力支持，且持续获得国际龙舟联合会
（IDBF）资深技术官员的宝贵协助，确
保赛事严格遵循国际标准。

赛事组别将涵盖250米与400米竞速，
更有万众瞩目的龙舟拔河比赛，同时，
来自各个组别的队伍参赛，包括精英公

开组、国际青年U24组及国际40岁以上
组。

与会者包括东家集团（E&O）高级总
经理拿督扎瓦威、槟城国际龙舟赛筹委会
副主席林梯贤、秘书黄慧萍等。

颁奖予大旗鼓游行摄影赛得主
另外，黄汉伟也颁奖给“2024年度槟州

大旗鼓游行摄影大赛”的3名得奖者，他们
分别是周振信、何威乐和《中国报》摄影
记者杨瑞荣，得奖者每人可荣获金688奖
金。

“得奖比赛作品非常优秀，为大旗鼓申
遗之路加分，而目前大旗鼓联合柔佛与新
加坡的申遗提名申请已进入尾声，最快也
需要在年秒揭晓。”

他说，这项比赛是在2024年度槟州大旗
鼓游行之时，特别举办的“摄影比赛”，广
邀公众以镜头捕捉文化盛宴的璀璨瞬间。

“我们希望接下来能举办更多类似的活
动，鼓励更多人一起拍下槟城最美
的一面。”

续在海峡岸海域举行
槟国际龙舟赛11月28至30日竞划

掌管槟州基本设施事务的再里尔行
政议员表示，槟州政府关注峇都丁宜
海岸遭侵蚀问题，在积极反映下，获
得联邦政府拨款，以进行长期缓解措
施。

他对《珍珠快讯》指出，有关申请
是在第12大马计划下获得批准，并获
得6100万令吉拨款。

“大马水利灌溉局已经在2025年2月
27日公开招标，以进行从峇都丁宜到
丹绒武雅的海岸线的水文测量工作
(hydrographic survey)，实际工程则预
计于2026年或2027年展开。”

再里尔说，在等待该长期措施实施
的同时，槟城水利灌溉局已提交了紧
急拨款申请，以便在受影响地区安置
沙袋。

苏莱曼欣慰州政府维护峇都丁宜
另一方面，峇都丁宜知名的香格里

拉沙洋度假酒店，其通讯总监拿督苏

莱曼接受媒体访问时表示欣慰州政府
已经采取措施解决海岸侵蚀问题。

“这不仅可以防止进一步侵蚀，还
可以提升所有游客的体验。”

“保护海滩至关重要，很高兴得知

州政府正在积极努力维护峇都丁宜的
美丽和便利。”

重视当地民生问题
峇都丁宜乃国际知名旅游胜地，槟

州政府极为重视当地的发展及民生问
题。去年遭火灾摧毁的峇都丁宜金沙
滩（Pantai Mas）小贩中心及商店，
业者获得槟岛市政厅安顿在临时地点
营业，并象征式领取“锁匙”随时可以
迁入营业。

州政府重建该小贩中心，旨在减轻
受影响小贩的负担，贩商目前陆续迁
入营业。

兴建北岸高速大道让人民受惠
此外，槟岛北区一带因酒店林立，

每逢周末、周日及假期都面对严重交
通阻塞。为改善交通，槟州政府计划
于明年动工兴建北岸高速大道（第一
配套），全长10.61公里，连接丹绒武
雅与直落巴巷。

目前从丹绒武雅前往直落巴巷需
时约45分钟，未来北岸高速大道建成
后，车程仅需7分钟且不收费，让人
民受惠。

槟政府关注峇都丁宜海岸遭侵蚀
再里尔：获中央拨款进行长期缓解措施

州政府关注峇都丁宜海滩遭侵蚀。

林梯贤（左3起）、
黄汉伟、扎瓦威和筹
委会成员在槟城国
际龙舟赛记者会合
影。

黄汉伟（左3）颁奖给杨瑞荣（左2起）、周振信及何威乐。陪同者包括
王展造（左1）、岑健伟（右1）及徐宗周（右2）。
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报导冯芷芸
摄影Siti Nuratikah Rahmat

翻开一本手帐，不仅是翻
阅过往的足迹，更是触摸生
活的温度。

在手帐的世界里，每一张
贴纸、每一枚印章、每一笔
手写的文字，都是岁月留下
的印记。

对于槟城的手帐艺术家樊
于媚（Elsie Fun，37岁）来
说，手帐不仅是一种记录生
活的方式，更是一种能让人
与人产生温暖连接的媒介。

兴趣化为终身事业
从童年起，Elsie就喜欢收

集贴纸和纪念物，把它们一
一粘贴在小本子里，记录日

常的点滴。那时的她并不知
道，这种看似简单的兴趣，
后来会成为她的终身事业。

长大后，她在槟城的一家
文具店担任导师，指导初学
者如何开始制作手帐。她渐
渐意识到，手帐不仅仅是个
人的记录方式，更是一门富
有创意和温度的艺术。

然 而 ， 真 正 让 她 走 上 职
业手帐人之路的契机，来自
2020年的疫情。那段时间，
她萌生了一个想法：为什么
不把自己热爱的创作分享给
更多人呢？

于是，她正式创业，将自
己的手帐作品推向市场。借
助网络的力量，她的作品远
销至美国、德国、荷兰、匈
牙利和印度等多个国家。

有趣的是，甚至有来自德
国和匈牙利的顾客，在槟城
旅游或工作时，特意前来拜
访她的工作室，并成为了朋
友。

Kakpoot传递美好理念
疫 情 期 间 ， 为 了 打 发 时

间，于媚创造了一个可爱的
角色——Kakpoot。这个名字
取自“cactus in the pot”（盆栽
仙人掌），是她的女儿亲自
命名的。

“Kakpoot和它的朋友们，
象 征 着 成 长 、 陪 伴 和 正 能
量，承载着她希望通过手帐
传递的美好理念。更重要的
是，她希望Kakpoot能成为槟
城，甚至是马来西亚本土文
化的代表性IP，让更多人认
识这片土地上的原创艺术。

积极推广木制橡皮印章
在众多作品中，Elsie最引

以为傲的，便是她手工制作
的木制橡皮印章。她相信，
自己或许是槟城唯一一个全
职从事手帐艺术，并亲手雕
刻印章的手帐人。

“ 在 吉 隆 坡 ， 手 帐 市 场 较
为成熟，艺术家群体较大，
而 槟 城 的 手 帐 文 化 仍 在 发
展 阶 段 。 因 此 ， 我 计 划 今
年 申 请 参 加 乔 治 市 艺 术 节
（Georgetown Festival）
，推动“盖章集点”（Stamp 
Rally）概念。”

她说，“盖章集点”是一种
在世界各大旅游地风行的文
化活动，游客可以收集当地
特 色 印 章 ， 作 为 旅 途 的 纪
念。

“盖章集点可以吸引印章收
集者，探索城市各个各个角
落，进一步了解槟城的建筑
与文化特色，是另一种旅游
打卡的乐趣。”

她 希 望 ， 这 种 文 化 也 能

在槟城生根，让本地艺术家
与政府携手，打造一个独特
的旅游印章收集路线，让槟
城的旅行体验更具深度与温
度。

冀作品带出地方特色
Elsie说，每一个印章的制

作过程，从思考、设计到完
成，都需要一到两个月的时
间，而大型的手帐卷轴则需
要长达三个月的精雕细琢。

不 仅 如 此 ， 她 坚 持 选 用
本 地 的 红 柳 木 （ M e r a n t i 
wood）红色橡胶，与马来西
亚本土企业合作，让作品更
具地方特色。

鼓吹人与人之间互动
Elsie不仅喜欢创作，也热

衷于收集带有故事的物品。
她的收藏里，有复古家具、
明 信 片 、 旅 行 时 捡 到 的 落
叶……这些细碎的记忆，被

Elsie是槟城唯一一个
全职手帐人，并售卖
原创木制印章。

在疫情期间创造了Kakpoot 可爱角色，是由女儿亲自命名。

手帐不仅仅是个人
的记录方式，更是
一门富有创意和温
度的艺术。

她一一贴进手帐，成为时间的
印记。

而这种人与人之间的温暖
连接，也延续到了她的顾客群
体——她与世界各地的手帐爱
好者交换明信片，让书信的温
度取代冷冰冰的电子邮件。

在这个数字化迅速发展的
时代，她依然坚持面对面交流
的温度。相比线上课程，她更
倾向于实体课堂，因为那种人
与人之间的真实互动，是手帐
所承载的重要意义之一。

未来，她希望Kakpoot能被
更多人认识，也希望自己的作
品能成为槟城，甚至马来西亚

的文化象征。

欢迎往双溪赖立信大厦
寻宝

对于想要踏入手帐世界的
朋友，Elsie有一个温暖的建
议。她认为，“不一定要会画
画才开始，只要找到喜欢的艺
术家，从他们的作品中汲取灵
感，慢慢尝试。

有 兴 趣 开 启 手 帐 之
旅 的 人 ， 可 以 浏 览 i g 
Els iewithlove、浏览官方网
站 https://www.elsiewithlove.
com，或前往槟岛双溪赖立信
大厦1楼寻宝。

Elsie希望与州政府推动“盖章集点”概念，吸引更多爱好者
前来打卡，推动旅游新风潮。

把手帐从槟城推向国际
樊于媚扮演温暖连接媒介
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报导李佳盈
摄影Darwina Mohd Daud

在川流不息的车水路旁，矗立着一
所绿意盎然的校园——协和小学。这
里不仅是书声琅琅的知识殿堂，更是
环保教育先锋，带动学子们在知识与
大自然中成长，推广生态文明。

巧妙运用科技与创新思维，协和小
学经过数年努力，屡创佳绩，继斩获
2024年槟岛绿色学校小学组冠军后，
今年更上一层楼，一举摘下2024年槟
城绿色学校奖小学组总冠军。

罗明渊：落实绿色环保方向更
坚定

校长罗明渊表示，如是殊荣给予学
校莫大的肯定，除了全体师生的努力
与付出，亦少不了董事会、家协、校
友会的配合及支持。

“这次的成就意味着我校在打造绿色
校园方向明确，在落实绿色环保这条
路上愈加坚定。”

协和小学各处皆萦绕生态文明气
息，涵盖鱼菜共生、雨水收集系统、
农耕绿站、爱心菜园、5R回收中心、
生态文明走廊、沁馨园、爱心园、生
态智能厕所、协和绿色歌曲。

这些努力不仅赢得了本地的认可，
近年来更是吸引了来自新加坡、台
湾、韩国、香港等地的学校及非政府
组织前来交流与学习。

展望未来，协和小学放眼继续引领
国内外生态文明教育，深化永续发展
行动，使绿色理念在校园生根发芽，
真正实现理想绿色学校愿景，培养具
环保意识和行动力的公民。

这正如校长所说的，“勇于领先，
追求卓越！”（Be The First and Be The 
Best !）

学生蜕变养成生态责任感
推行环保运动并非为了获奖，更

重要的是培养学生的环保意识和行动
力！

罗明渊指出，协和小学要推倡的是
绿色文明的思维，潜移默化地培养生
态责任感，使之形成习惯，持续性地
实践爱护地球的理念。

在他看来，随着时间推移，学生逐
渐有显著的改变，他们从胆怯、不擅
长表达的小孩，自我提升，慢慢地开
始勇于发言，甚至在公共场合分享环
保资讯，自信地回答问题。

他续说，如今学生还会主动向老师
反映校园值得关注的环保课题，或是
禀告老师校园‘鱼菜共生’角落饲养的
鱼儿状况和植物的生长。

学生的蜕变令其倍感欣慰，环境保
护意识似乎在学生身上是一使命感，
他们由衷地热爱校园的一草一木，也
格外关心环境课题。

各司其职实践环保予生活
学校、家庭、社区各司其职，把“

不可能”变成“可能”！
罗明渊坦言，打造生态校园是个

漫长的过程，需要注入许多心血和时
间，学校在推行生态项目时遇到的最
大挑战就是“时间”，因此大家百忙之
中各尽其责，提前做出了安排。

他举例，环保学员都有自己的工作
岗位，如趁着课间休息，修剪花圃中
的枯枝、进行堆肥等，而老师们也注
重融合教学，将跨课程元素融入在教
学上，结合创造与革新元素。

在 推 广 绿 色 教 育 的 过 程
中 ， 家 长 和 社 区
扮演重 要 角 色 ，

如零浪费比赛，家

长支持孩子参赛之余，也会收集已被
使用的宝特瓶，清洗后亲自送到学校
回收，共同响应环保。

“我们相信以学生为中心的学习模
式，才是实践环保的重要一步。学生
们将环保知识在生活中进行正迁移，
影响身边的每一个人。”

结合数码加强绿色教育实践
协和小学与时俱进，结合数码教育

与新兴技术，加强绿色教育的推广与
实践。

罗明渊指出，协和小学将进一步
深化生态文明教育，并通过与企业合
作，引入创新科技，推动可持续发展
理念深入校园生活。

“学校计划开展黑水虻食物垃圾处
理计划，利用黑水虻高效分解食物垃
圾，将之转化为有机肥或动物饲料，
并设立‘黑水虻生态角’，让学生通过
实践学习循环经济知识。”

他也说，学校计划开设生态文明与
可持续发展课程，把环保教育更有效
地融合在课堂和“绿色创客空间”，通
过科技（STEM）教育与实践体验，
培养学生的环保创新能力。

此外，他说，学校将全面推广无一
次性塑料校园运动，通过“环保餐具
日”、“塑料替代创意比赛”和校园“绿

色食堂”等举措，减少塑料垃圾，培
养学生和老师的环保消费习惯。

推动国际绿色交换计划
走出校园，以环保连接世界！
罗明渊指出，学校将深化与环保组

织、企业及国际绿色学校的合作，推
动绿色交换计划，让学生有机会学习
各国的环保经验。

他举例，协和小学将积极携手国内
外机构，构建生态文明教育网络，并
与环环相扣生态文明传播中心合作，
推动绿色教育，邀请各州学校参与，
共同推广可持续发展理念。

“希望通过这些合作，建立更广泛
的环保教育网络，不仅影响本校，也
带动国内外教育机构、社区及企业共
同推动生态文明建设，使永续发展理
念深植校园、社会乃至国际。”

制定各项环保及生态文明举措
随后，环保学会负责老师许子然与

李庭慧带领记者走访校园内的生态文
明角落，由学生逐一讲解其特色与运
作。

只见走过逾95年光辉岁月的协和小
学，虽无广阔操场，却仍以满园绿意
与历史悠久的校舍相辉映，使“环保”
成为校园亮丽的风景线。

许子然指出，学校制定了各项环保
策略，主要围绕5大核心理念展开，
即心态、行动、工具、支持和影响
力。

他解释，5大理念环环相扣，绿色
与文明心态相辅相成，如同激起一
股绿火，培养道德思维，通过实践行
动，结合合适的工具，在完善的支持
体系下，逐步扩大环保的影响力。

他举例，该校开展了许多主题活
动，如“树树您好”、“无塑希望”、“乌
拉行动”、“珍惜拥有”及“环环相扣”
等，师生携手发挥创意，以创新方式
为旧物赋予新生命，也美化校园。

“通过一系列举措，希望协和小学
成为生态文明教育的先锋，培养学生
的环保意识和可持续发展思维，为社
会的绿色未来贡献力量。”

环保教育先锋协和小学屡创佳绩                 
放眼引领国内外生态文明教育

协和小学巧妙运
用科技与创新思
维，成为环保教
育先锋！

许子然与李庭慧老师带领记者走访校园内的生态文明角落。
在协和小学内，处处可见生态文明角落
及环保讯息。
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ெோெோன் டோலோம் ேட்டமன்்ற உறுப்பினர் குமரன் கிருஷணன் மோக் மணடின் தமிழப்ெள்ளி மோணவர்ெளுக்குப் 
ெள்ளி உெெரணப் கெோருட்ெ்ள அன்ெளிப்ெோெ வழங்கினோர்.

பினோங்கு லீெோ முஸ்லிம்  ஏற்ெோடு கேய்த ்்ோன்புப் கெரு்ோள் உதவித 
திட்ட நிெழசசியில் ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் டத்தோ � சுநதரோஜு கெோது 
மக்ெளுக்கு நிதியுதவி  வழங்கினோர்.

ெதது உெோன் ேட்டமன்்ற உறுப்பினர் கும்ரேன் பினோங்கு ெோற்ெநது ேங்ெம் 
ஏற்ெோடு கேய்த ்ெோட்டியில் ெலநது கெோணடு வி்ளயோட்டோளர்ெளுக்கு 
ஊக்ெமளிததோர் (உடன் எம்.பி.பி.பி ்மயர் டத்தோ Ir .இரோ்ஜநதிரன்).

பினோங்கு இரணடோம் து்ண முதல்மசேர் ஜக்தீப் சிங் டி்யோ ெோயோன் கலப்ெோஸில் உள்ள 
்ெோர்கதக்ஸ் ்ரோ்ெோதிக் நிறுவனததிற்கு வரு்ெயளிதது அதன் ெணியோளர்ெளுடன் குழுப்ெடம் 
எடுததுக் கெோணடோர்.

பி்்ற கதோகுதியில் ஏற்ெோடு கேய்த சும்ெோ ்டனப் ெயிற்சியில் மெளிர் 
ெங்குப்கெற்று ெயன்டநதனர்.

ெதது மோவுங்கில் உள்ள ெம்்ெோங் ்ோரோன் ெம்ப் ஹவுஸ் திட்டம் நி்்றவ்டநத்த ஆட்சிக்குழு 
உறுப்பினர் ேோய்ரில் கீர் கஜோஹோரி ெோர்்வயிட்டோர். இது  ெோயோன் கலப்ெோஸ் கதோழில்து்்ற  
மற்றும் அருகிலுள்ள பினோங்கு அ்னததுலெ விமோன நி்லயததில் கவள்ள அெோயத்த நிவர்ததிச 
கேய்யும்.
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மெோெலிபுரததில்  ெல்லவர் ெோலததில் உருவோக்ெப்ெட்ட இரதக் 
்ெோவில்.

ஆவிசசி ெ்ல & அறிவியல் ெல்லூரி மோணவி ெரத்ோட்டியத்த 
அரங்்ெற்றினோர்.

சென்ன - பினாங்கு இடையிலான சுற்றுலாத் துடறயின் 
ேழி சமூக, கடல, கலாசசாரம் மற்றும் மபாருளாதைார 
மதைாைர்புகள் வமன்டமப் மபற ேழிேகுககும். அண்டமயில், 
பினாங்கு மாநாடு மற்றும் கண்காட்சி பணியகத்தின் 
(PCEB) ஏற்பாட்டில்  மார்ச 3 முதைல் 6 ேடர 11 ஊைக 
பிரதிநிதி குழுவுைன்  மசன்டனககு ஓர் ஊைக அறிமுகப் 
பயணம் வமற்மகாள்ளப்பட்ைது. இநதைப் பயணக குழுவில்
முத்துச மசயதிகள் நாளிதைழ நிருபரும் கலநது 
மகாண்ைார்.

இநதைப் பயணத்டதை PCEB தைடலடம நிர்ோக 
அதிகாரி அஸவின் குணவசகரன் தைடலடமவயற்க, சிறப்பு 
பிரமுகராக (PCEB) இயககுநரும் மபங்காலான் வகாத்தைா 
சட்ைமன்ற உறுப்பினருமான  வோங் யூயி ஹார்ங் கலநது 
மகாண்ைார். மசன்டன மற்றும் பினாங்கு மாநிலத்தில் 
உள்ள இரு ேழி மதைாைர்டப வமம்படுத்தை இநதை சுற்றுலாப் 
பயணம் ேழி ேகுத்தைது, எனலாம்.

இநதை சுற்றுலாப் பயணத்தில் தைமிழநாடு, மசன்டனயில் 
உள்ள மகாபலிபுரம், தைட்சிண   சித்ரா, பிரசித்திப் 
மபற்ற கபாலீசுேரர் ஆலயம், சாநவதைாம் வதைோலயம், 
காஞ்சிபுரம் ஏகாம்பரநாதைர் வகாயில், மற்றும் பட்டு 
வசடலகள் மநயயும் இைமான காஞ்சிபுரம்,  மஜமினி 
அருங்காட்சியகம் என பல சுற்றுலா தைலங்கடள பயணக 
குழுவினர் பார்டேயிட்ைனர்.

இநதை சுற்றுப்பயண மசயதியாளர் குழுவினருககு 
மசன்டனடய வசர்நதை மதுரா 
டிராேல்ஸ நிறுேனத்தின் நிர்ோக 
இயககுநர் �ஹாரன் பாலன் 
தைடலடமயில் சிறநதை சுற்றுலா 
வசடே நல்கப்பட்ைது.

இதைனிடைவய, மதுரா 
டிராேல்ஸ மசன்டன 
மற்றும் பினாங்கு 
ம ா நி ல த் து க கு 
இ ட ை யி ல ா ன 

சுற்றுலா துடறடய வமம்படுத்தை பல ேழிகளில் ஒத்துடழப்பு 
ேழங்க தையாராக இருப்பதைாக மதைரிவித்தைார். இரு ேழி 
சுற்றுப்பயணத்தின் மூலமாக மசன்டனயிலிருநது சுற்றுலாப் 
பயணிகள் பினாங்கு மசல்லவும் பினாங்கிலிருநது மசன்டன 
மற்றும் தைமிழநாட்டில் உள்ள சுற்றுலா தைளங்களுககு 
மசல்ல சிறநதை ோயப்பாக அடமயுமமன �ஹாரன் பாலன் 
நம்பிகடக மதைரிவித்தைார்.

மஜமினி, ஆவிசசி கடல & அறிவியல் கல்லூரியில் 
நைநதை சிறப்பு கலாசசார நிகழசசியில் பினாங்கு மாநில 
மசயதியாளர் குழுவினர் பங்குப் மபற்றனர். இநதை 
நிகழசசியில் மவலசியா இலங்டக மவலசிய தூதைரான 
ஷாரில் தைான் மற்றும் மவலசிய தைமிழநாட்டு தூதைரான 
வக.சரேணகுமார் ஆகிவயார் கலநதுமகாண்ைனர்.

இநதை சிறப்பு கலாசசார நிகழசசியில், பரதைநாட்டியம், 
ஆைல் பாைல், இடசப் படைப்பு என ேருடகயாளர்களின் 
மனடதை மகாள்டளக மகாண்ைன.

தட்சிண சித்ரா
தைட்சிண சித்ரா  மதைன்னிநதிய  கலாசசாரம், 
நுண்கடல, கட்ைைககடல  மற்றும் மககளின் 
ோழகடகமுடற ஆகியேற்டற விளககும் 
அருங்காட்சியகமாகத் திகழகிறது. இது 
மசன்டனயிலிருநது சுமார் 25 கிவலாமீட்ைர் 
மதைாடலவில் அடமநதிருககும் இநதை 

பண்பாட்டு கலாசசார 

டமயத்தில் மதைன்னிநதியாடேச வசர்நதை தைமிழகம், 
ஆநதிரா, வகரளா மற்றும் கர்நாைகா மாநிலத்டதைச 
வசர்நதை புகழமபற்ற 17 நிஜமான வீடுகளும், அநதைப் 
பகுதி மககள் பயன்படுத்தியப் மபாருட்களும் காட்சிககு 
டேககப்பட்டுள்ளன. 

மகராபலிபு்ம்
மகாபலிபுரம் தைமிழநாட்டின் கலாசசாரத்டதைப் பிரதிபலிககும் 
முககியமான சுற்றுலாத் தைலமாகும். இங்குள்ள கைற்கடரக 
வகாவில் உலக அளவில் தைடலசசிறநதை பாரம்பரிய 
சின்னமாக விளங்கி ேருேதைால் 1984 ஆண்டில் ‘உலக 
பண்பாட்டு சின்னம்’ என யுமனஸவகா அறிவித்தைது. வமலும், 
பல்லேர் காலத்தில் உருோககப்பட்ை சகாவதைேன் ரதைம், 
பீமன் ரதைம், அர்ஜுனன் ரதைம், திமரளபதி ரதைம், தைருமர் 
ரதைம்  என 5 இரதைங்களில் மசதுககப்பட்ை பல்வேறு 
கற்சிற்பங்களும் காண்பதைற்குப் பண்டைய கால சிற்பிகள் 
நிபுணத்துேத்டதை நிடனவுக கூர்கிறது. தைற்வபாது, இநதை 
இைம் மாமல்லபுரம் என அறியப்படுகிறது.

இநதைப் பயணத்தில் ‘படைப்புச சிற்பிகள்’ எனும் 
சிற்பங்கள் மசதுககும் டமயத்திற்கு வநரடியாகச 
மசன்று அேர்களின் டகேண்ணத்தில் மலர்நதை கைவுள் 
சிற்பங்கள், அழகு சிற்பங்கள்  மசயேடதை வநரில் காண 
முடிநதைது.

கபராலீசுவ்ர் ஆலயம்
தைமிழநாட்டில் பிரசித்தி மபற்ற சிேத்தைலங்களில் திருமயிடல 
கபாலீசுேரர் திருகவகாயில் மிகவும் முககியமானது. 
இகவகாவில் பல்லேர்களால் ஏழாம் நூற்றாண்டில் 
கட்ைப்பட்டுள்ளது. கபாலீசுேரர் வகாயில் பங்குனி 
வதைவராட்ை திருவிழாவில் ஆயிரககணககான 
பகதைர்கள் பங்வகற்பது ேழககமாகும்.

சென்னை புனித ததரா்மயரார் 
தப்ராலயம்
(சாநவதைாம் வதைோலயம்)
இநதை வதைோலயம் 16ஆம் 
நூற்றாண்டில் வபார்த்துகீசிய 
குடிவயற்றத்தைேரால் 
கட்ைப்பட்டு பின்னர் 
1893ஆம் ஆண்டு 
பிரித்தைானியர் 
குடிவயற்றக காலத்தில் 
இடிககப்பட்டு, 
அப்வபாது 
ஆட்சிமசயதை 
பிரிட்டிஷ 
அரசால் இநதைப் 
வபராலயம் 
கட்ைப்பட்ைது 
என அறியப்படுகிறது. 
சாநவதைாமில் 
அடமநதுள்ள புனிதை 
வதைாமா கல்லடறச 
சிற்றாலயம் வபராலயத்தின் 
கீழப்பகுதியில் இைம்மபறுகிறது.

PCEB இயக்கு்ரும் கெங்ெோலோன் ்ெோததோ ேட்டமன்்ற உறுப்பினருமோன ்வோங் யூயி ஹோர்ங், PCEB த்ல்ம நிர்வோெ அதிெோரி 
அஸ்வின் குண்ேெரன் (்டுவில்) மற்றும் ஊடெ பிரதிநிதி குழுவுடன்  ஏ.வி.எம்  ெோரம்ெரிய அருங்ெோட்சியெததில் குழுப்ெடம் 
எடுக்ெப்ெட்டது.

கேன்்ன புனித ்தோ்மயோர் ்ெரோலயம் 
(ேோந்தோம் ்தவோலயம்).

மெோெலிபுரம் 
ெடற்ெ்ரக் 
்ெோயில்.

தமிழ்நாடு-பினநாங்கு இடையே சுற்றுலநா
5
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ெ்லஞர் உலெ அருங்ெோட்சியெம்.

தமிழ்ோடு சுற்றுலோ அ்மசேர் ஆர்.இரோ்ஜநதிரன் 
PCEB இயக்கு்ரும் கெங்ெோலோன் ்ெோததோ ேட்டமன்்ற 
உறுப்பினருமோன ்வோங் யூயி ஹோர்ங் அவர்ெளுக்கு நி்னவுச 
சின்னம் எடுதது வழங்கினோர் (PCEB த்ல்ம நிர்வோெ அதிெோரி 
அஸ்வின் குண்ேெரன்).

'ெ்டப்புச சிற்பிெள்' எனும் சிற்ெங்ெள் கேதுக்கும் 
்மயததில் சிற்பிெள் ்ெவணணததில் ெடவுள் சிற்ெங்ெள், 
கேதுக்ெப்ெடுகி்றது.

ெோஞ்சிபுர ்ெததறி க்ேவோளர் ெட்டுப்புட்வ தயோரிப்ெ்தப் 
ெடததில் ெோணலோம்.

கேன்்ன ஐநது ்ட்ேததிர   ெல்டோன் ேமூதரோ ்ெலஸ் தங்கும் 
விடுதி.

ெோஞ்சிபுரததில் அ்மநதிருக்கும் ்ெலோே்ோதர் ்ெோயில்.

க்லஞர் அருஙகராட்சியகம் 
மசன்டன, காமராஜர் சாடலயில் மமரினா கைற்கடரயில்  
அடமககப்பட்டுள்ள கடலஞர் ைாகைர் மு.கருணாநிதியின் 
நிடனவிைத்தில் கடலஞரின் கடல, இலககியம் மற்றும்     
அரசியல் ோழகடக ேரலாற்றிடனப் மபாதுமககளுககுத் 
மதைரிவிககும் ேடகயில் நவீன மதைாழில்நுட்பங்களுைன் 
பல்வேறு அரங்கங்களுைன் “கடலஞர் உலகம்” 
அருங்காட்சியகம் அடமககப்பட்டுள்ளது.

இதில் கடலஞரின் நிழவலாவியங்கள், உரிடம வீரர் 
கடலஞர், கடலஞருைன் ஒரு புடகப்பைம், அரசியல் 
கடல அறிஞர் கடலஞர், கடலஞருைன் ஒரு வநர்காணல், 
நவீனத் தைமிழநாட்டின் சிற்பி, பண்பாட்டுப் வபடழ, 
கடலஞரின் ேரலாற்றுச சுேடுகள், கடலஞரின் மகளிர் 
வமம்பாட்டுத் திட்ைங்கள். சரித்திர நாயகனின் சாதைடனப் 
பயணம் வபான்ற அரங்கங்கள் இைம்மபற்றுள்ளன.

இநதை அருங்காட்சியகம் கடலஞரின் ோழகடகப் 
பயணத்டதை குறிப்பாக சுற்றுலாப் பயணிகளுககு 
நிடனவுககூறவும் அேரின் சாதைடனச சுேடுகடள 
பின்வனாககி காண மசயகிறது.

கராஞ்சிபு்ம்
*ஏகராம்ப்நராதர் தகராயில்
தைமிழநாட்டிவல அதிகம் பார்டேயிைப்படும் சுற்றுலாத் 
தைலங்களில் ஒன்றான காஞ்சிபுரம், ேரலாற்டற 
உயிர்ப்பிககும் இைமாகத் திகழகிறது.  மதைன்னாடுடைய 
சிேமபருமானின் பிரம்மாண்ை உடறவிைமாகவும் இங்கு 
அடமநதுள்ள சிற்பங்கள், கல்மேட்டுகள், தைாழோரங்கள், 
தூண்கள் - இடே அடனத்தும் ஒன்றிடணநது ஓர் 
அற்புதைமான மற்றும் மதையவீகக கடதைடயச மசால்லும் 
இைமாக � ஏகாம்பரநாதைர் ஆலயம் திகழகிறது.

நான்கு கம்பீரமான நுடழோயில் வகாபுரங்கள் 
வகாவில் ேளாகத்திற்கு ேருபேர்கடள ேரவேற்கின்றன. 
விஜயநகர காலத்தில் கட்ைப்பட்ை ஆயிரம் தூண்கள் 
மகாண்ை மண்ைபம் என்பது இங்கு குறிப்பிைத்தைககது.

*்கலராெநராதர் தகராயில்
இகவகாயிலின் ஒவமோரு மூடலயிலும் மகத்துேம் 

மபாதிநதுள்ளது. இது பாரம்பரிய திராவிை 
கட்டிைககடலயின் மிகசசிறநதை எடுத்துககாட்டுகளில் 
ஒன்றான இநதை வகாயில், ஒப்பிைமுடியாதை ேசீகரத்டதையும் 

வநர்த்திடயயும் மேளிப்படுத்துகிறது. இநதை பழடமயான 
பல்லேர் கால வகாயில் கிபி 700 இல் இரண்ைாம் நரசிம்ம 
ேர்மனால் கட்ைப்பட்ைது. இநதுக வகாயில் கட்டிை 
கடலயின் உசசகட்ை நுணுககங்களுைன் மசதுககப்பட்ை, 
ோனளவு புகழ மபற்ற இநதைக வகாயிலில் தைமிழநாட்டின் 
ஆரம்பகால சுேவராவியக கடலப் படைப்புகள் உள்ளன. 

* கராஞ்சிபு் பட்டுப்புட்வ
இநதியாவில் தூய பட்டு டகத்தைறி உற்பத்தி மசயயும் 
முதைன்டம டமயங்களில் காஞ்சிபுரம் ஒன்றாகும். 
உண்டமயில், காஞ்சிபுரம் என்பது பட்டுப் புைடேகளுககு 
உசசேரம்பாகும்.

காஞ்சிபுரம் பட்டு மநசவு டமயமாக கருதைப்படுகிறது. 
துடிப்பான ேண்ணங்கள், பிரம்மாண்ைமான தைங்க பார்ைர்கள், 
பாரம்பரிய மற்றும் மசழுடமயான ேடிேடமப்புகளுைன், 
இங்கு மநயயப்படும் பட்டுப் புைடேகள் உலகம் முழுேதும் 
வபாற்றப்படுகின்றன.

காஞ்சிபுரத்தில் 60,000ககும் வமற்பட்ை மநசோளர்கள் 
இநதை பட்டு மநசவுத் மதைாழிலில் ஈடுபட்டுள்ளனர். 

காஞ்சிபுரம் வசடலடய முடிகக 20-40 நாட்கள் ஆகும். 
இதுவும் ேடிேடமப்டபப் மபாறுத்தைது. புைடேகள் 
ஏராளமான ேண்ணங்கள் மற்றும் தைங்கம் அல்லது 
பட்டு நூலால் மசயயப்பட்ை ஜரி  ஆகியேற்றில் 
ேடிேடமககப்பட்டுள்ளன. ேரலாற்று மற்றும் கலாசசார 
தைாககங்கடள ேடிேடமப்புகளில் காணலாம்.

ஊைக குழுவினர் காஞ்சிபுரத்தில் வநரடியாக 
மநசோளர்கள் பட்டுப் புைடேகடளத் தையாரிப்படதைக 
கண் கூைாக காண முடிநதைது.

தஙகும் வெதி & உணவு செரார்்ககம் 
பினாங்கு ஊைகப் பயணக குழுவினர் தி மேஸடின் 

வேளசவசரி எனும் ஐநது நட்சத்திர தைங்கும் விடுதியில் 
தைங்குேதைற்கு சிறநதை ேசதிகள் மசயது தைரப்பட்ைது. 
வமலும், இநதை தைங்கும் விடுதியில் ேை இநதியா மற்றும் 
மதைன்னிநதிய உணவு ேடககள் மட்டுமின்றி ஆசிய 
நாட்டின் பிரபலமான உணவுகளும் பரிமாறப்பட்ைது. 
அவதைவேடளயில், கல்ைான் சமுத்ரா வபலஸ 
தைங்கும்விடுதியில் ‘beach dinner’ பாணியில் பலேடகயான 
உணவுகள் பரிமாறப்பட்ைது. 

வமலும், மசன்டனயில் புகழப்மபற்ற ‘மஞ்சள் 
உணேகம்’ இநதியர்களின் டசேம் மற்றும் அடசே 
உணவு ேடககளின் தைனித்துேத்டதை ருசிகக முடிநதைது.

யேம்நாடு
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ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

ADUN No Tel/ No Faks
N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Abidin Ismail (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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Wong Sook Shyan and Lee Jia Ying (Chinese)
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut
& Seberang Perai

Selatan

Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 44, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan
(Pegawai Pembantu)

Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan
(Pegawai Pembantu)

Seberang Perai
Utara

012 - 470 3880

4. K. Dasirani
(Pegawai Pembantu)

Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. N. Vasanthakumari
(Pembantu Tadbir)

Komtar 04 - 650 5105

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Azman Rahim 012 - 579 9600

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Eng Nam 016 - 411 4400

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Mohamad Aisamuddin 
Mohamad Kaman

017 - 458 1915

Muhamad Suzuki 
Ahmad 

011 - 1119 4419

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Yeoh Kim Kim 012 - 428 6438

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200

Zulkifli Md. Yusop 016 - 432 0789

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Dato’ Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Dr. Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Haji Mohamed Yusoff 
Mohamed Noor

019 - 413 8114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohamad Khairani Abdul 
Shukor

019 - 594 4533

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Muhammad Khairul Mohd Ali 012 - 542 0520

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Shahul Hameed M.K.Mohamed 
Ishack

017 - 473 0194

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Visvenathan a/l Tangavello 019 - 488 1010

Zuraida Mohamad Arshad 019 - 464 3674
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Story  by Tanushalini Moroter
Pix by Darwina Mohd Daud

A MERE RM10 downpay-
ment for an affordable 
housing unit?

This may sound incredible but 
if an idea of Datuk Seri Sunda-
rajoo Somu, the State Housing 
and Environment Committee 
chairman, takes fruition, then it 
may just become a reality.

Putting Sundarajoo’s idea 
into motion is a pilot project be-
tween Bank Pembangunan Ma-
laysia Berhad (BPMB) and Firma 
Atasan Sdn Bhd.

If it proves successful, it may 
be the way forward for Rumah 
MutiaraKu (affordable housing) 

buyers, especially for those un-
able to come up with the initial 
downpayment.

Juru Hills, a new Rumah Mu-
tiaraKu project, is set to take 
off on the mainland with the 
support from BPMB and Firma 
Atasan through an RM18.5 
million Tawarruq Financing Fa-
cility agreement.

BPMB has partnered with 
Firma Atasan to support the first 
phase of the Juru Hills project.

Sundarajoo said for Juru 
Hills, banks will offer a 95% 
loan, with the remaining 5% 
borne by the developer as a 
loan for the downpayment. 
The buyer will be allowed to 
repay this amount via a loan 

decided with the developer.
Basically, it means buyers of 

Juru Hills units need not worry 
about coughing up the 5% down-
payment in one lump sum as 
they can pay it in instalments. 

“Moving forward, what we 
want to work out is a mecha-
nism where buyers of Rumah 
MutiaraKu will only need to 
pay RM10 as a downpayment 
for the first 10%. The balance 
of the 10% will be absorbed by 
the developers.

“This initiative is to make 
homeownership easier for those 
who deserve it. We are still in the 
process of exploring this,” Sun-
darajoo said during the Memo-
randum of Understanding (MoU) 

signing ceremony recently.
Regarding Juru Hills, Sun-

darajoo said the project will 
also provide facilities such as 
swimming pool, gymnasium 
and others.

“We are not just talking about 
homes but lifestyles. Residents 
living in affordable housing 
schemes also deserve a de-
cent living environment, and the 
developer has come forward to 
provide these,” he added.

Sundarajoo said the state 
government has introduced 
a new policy for housing, re-
quiring affordable housing to 
meet Green Building Index 
(GBI) standards.

Firma Atasan executive direc-
tor Chew Why Hoong  highlighted 
the inclusion of important com-
munity facilities in the project, 
such as a Youth Learning Centre 
and a Nursing Home.

“We aim to set a new bench-
mark for affordable housing in 
Penang and beyond by prioritis-
ing the well-being of residents.

“The project also includes 
11 shop offices and facilities 
to support community growth, 
including the Youth Learn-
ing Centre for technical train-
ing and a Nursing Home with 
capacity for 94 elderly resi-
dents,” Chew said.

According to Chew, the first 
phase focuses on Block A, de-
livering 618 affordable units, 
with the second phase adding 
another 618 units, bringing the 
total to 1,236 homes.

It is learned that the units 
are priced between RM248,000 
and RM278,000. 

Each unit will provide at least 
two parking spaces, with some 
offering three.

The Juru Hills project will also 
incorporate GBI-compliant sus-
tainability features, including a 
rainwater harvesting system, 
a solar energy solution and a 
wastewater treatment facility.

BPMB Group chief executive 
officer Roni Abdulwahab said the 
bank is committed to supporting 
socioeconomic projects and em-
powering local businesses.

“BPMB is focused on provid-
ing capital for national develop-
ment, especially for underserved 
communities, while strengthen-
ing our clients’ capabilities.

“This partnership with Fir-
ma Atasan is a step towards 
making homeownership more 
accessible while integrating 
sustainability into urban devel-
opment,” he said.

The project is expected to cre-
ate more than 460 jobs, further 
stimulating the local economy.

A DILAPIDATED bungalow along 
Lebuhraya Rose has been given 
a new lease of life, transformed 
into a beacon of hope for cancer 
patients in Penang and beyond.

Thanks to the collaborative 
efforts of the Penang Island 
City Council (MBPP), the Na-
tional Cancer Society Malaysia 
(NCSM) and generous donors, 
the “MBPP Home of Hope” now 
stands as a sanctuary for those 
battling the disease.

The property, owned by MB-
PP, has been leased to NCSM, 
which will oversee its opera-
tions, ensuring that patients, 
especially the underprivileged, 
receive care in a warm, comfort-
able environment.

NCSM managing director As-
soc Prof Dr M. Muralitharan said 
the idea for the centre was first 
discussed in 2023, driven by a 
pressing need to bridge gaps in 
cancer treatment accessibility.

“Our priority was to create a 
space where cancer patients, 
particularly children and adults 
from low-income backgrounds, 
could receive treatment without 
feeling like just another number 
in a hospital ward,” he said dur-
ing the launch event recently. 

The facility is not just an ex-
tension of Penang Hospital’s on-
cology services but also a holis-
tic care centre, offering physio-
therapy, dietary assistance and 
other crucial support services.

The transformation of the 
bungalow into a fully functional 
care centre was made pos-
sible through remarkable com-
munity generosity.

MBPP raised RM547,100 
through a charity drive, while 
philanthropist Traccie Chan led 
a fundraising effort, whereby 
RM250,000 was raised through 
public support, bringing the total 
to RM797,100.

However, MBPP mayor Datuk 
A. Rajendran disclosed that the 
actual cost far exceeded this 
amount, considering the value of 
donated materials, consultancy 
and workmanship.

“Finding the right location was 
not easy.

“Several vacant premises 
required extensive repairs, and 
one proposed site in Mount Er-
skine had a restoration cost run-
ning into the millions, making it 
unsuitable.

"After much deliberation, we 
settled on Lebuhraya Rose as 

the best option,” Rajendran said.
He extended his heartfelt grat-

itude to key supporters, includ-
ing Datuk Toh Chin Leong, Datuk 
Chan Soo How, Traccie Chan, 
contractor Lim Chin Siang, and 
Datuk Seri Jerry Chan Fook Sing 
and Datuk Khoo Teck Chong, 
who played crucial roles in the 
project’s success.

Chief Minister Chow Kon Yeow, 
who officiated the opening, hailed 
the initiative as a model for future 
community-driven projects.

“Cancer knows no boundar-
ies, age, race or background.

“Patients deserve not only 
treatment but also the hope that 
they can return to a normal life.

“MBPP and NCSM have set 
a powerful example of what can 
be achieved when people come 
together for a greater cause,” 
Chow said.

Also present at the ceremony 
were Chow’s wife, Tan Lean Kee, 
the centre's patron, state Social 
Development, Welfare and Non-
Islamic Religious Affairs Com-
mittee chairman Lim Siew Khim 
and MBPP Town Planning direc-
tor Mohd Bashir Sulaiman.

Chow officiating the opening of the home. With him are Tan (second from left), Rajendran (third from left), 
Lim (fourth from left) and other guests. 

Chew (right) briefing Sundarajoo 
on the project model.

Unique housing initiative

‘Home of Hope’ comfort 
for cancer patients 
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Story by Edmund Lee
Pix by Alissala Thian

A NEW Pertubuhan 
Pusat Aktiviti Warga 
Emas (PAWE) has been 

established in the Kebun 
Bunga constituency, making 
it the second such facility in 
the northeast district of Pen-
ang island.

This state government initia-
tive aims to provide a dedicated 
space for senior citizens to en-
gage in daily activities and social 

interactions.
State Social Development, 

Non-Religious (IS THIS COR-
RECT) and Welfare Committee 
chairman Lim Siew Khim lauded 
the setting up of the centre in Ri-
fle Range, highlighting its pivotal 
role in addressing the state’s 
growing elderly population.

"Currently, we have nine 
PAWE centres in Penang, offer-
ing senior citizens a place for 
leisure activities.

"Our goal is to enhance their 
well-being and provide better 

care. PAWE is seen as a vital 
pillar in supporting the elderly 
community," she said during the 
recent launch event.

She added various outreach 
programmes had been imple-
mented, including Sukarelawan 
Mutiara which encourages com-
munity involvement, along with 
targeted aid initiatives.

Lim hoped for greater partici-
pation in PAWE programmes to 
foster a more inclusive society.

During the event, Lim also 
acknowledged the contribu-
tions of the aging community, 
especially in managing their 
households.

Meanwhile, Kebun Bunga 
assemblyman Lee Boon Heng 
shared his concerns over the 

increasing number of elderly-
related sudden deaths in Rifle 
Range, citing three such cases 
since he was elected.

"This is alarming, and we 
must address the challenges of 
an aging population effectively.

"The new PAWE centre pro-
vides a dedicated space for 
the senior citizens to carry 
out their daily routines," Lee 
said, thanking the state gov-
ernment for selecting Rifle 
Range for the initiative.

Also present at the launch 
was Komtar assemblyman Teh 
Lai Heng.

Lim (second from left) with Lee (third from left), Teh (fourth from 
left) and those present at the launch of the centre in Rifle Range.

New PAWE centre for 
senior citizens

GEORGE Town has undergone 
a remarkable transformation 
over the years, evolving from 
a former free port and a key 
player in the spice trade into 
a renowned heritage site and 
popular tourist destination.

With its well-preserved build-
ings, vibrant cultural scene, and 
thriving tourism industry, the city 
at the heart of Penang island 
continues to strike a balance be-
tween development and heritage 
conservation.

State Local Government, 
Town and Country Planning 
Committee chairman H'ng 
Mooi Lye told Buletin Mutiara 
that the Penang2030 vision 
serves as a key catalyst for 
sustainable development.

"The Penang Island City 
Council (MBPP) has instructed 
that all new development proj-
ects obtain green building cer-
tification to align with the envi-
ronmental goals.

“This transformation did not 
happen overnight but is the re-
sult of collaboration between the 
state government, the business 
sector and local communities.

"We want to make sure that 
sustainable development is 
achieved across George Town 
and Penang island in the future," 
he said.

Since George Town’s designa-
tion as a Unesco World Heritage 
Site, the state has undertaken 
various rejuvenation efforts, par-
ticularly through the adaptive re-
use of heritage buildings.

H'ng said the state has of-
fered financial incentives for the 
restoration of heritage buildings 
since last year. 

"Owners of Category 1 heri-
tage buildings received up to 
RM200,000, while Category 2 
buildings are eligible for up to 
RM50,000," he said.

H'ng expressed his gratitude 
to the joint efforts of the state, 
and relevant authorities in pre-
serving the city’s heritage.

When asked about urban 
planning policies at the heritage 
city, H'ng pointed out that the 
George Town Special Area Plan 
was gazetted in 2016. 

"This plan serves as a refer-
ence for all development proj-
ects," he added.

Balanced development in 
heritage enclave 

THE Kuala Juru Volunteer Fire 
and Rescue Team (PBS Kuala 
Juru) has received its first fire 
engine in over 20 years, thanks 
to an RM105,000 allocation 
from the Penang government.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
officiated the handover ceremo-
ny recently in Kuala Juru, a small 
fishing village in a remote part of 
Bukit Mertajam, Seberang Perai.

During the event, Chow 
also announced an additional 
RM20,000 allocation from his 
Batu Kawan parliamentary con-
stituency fund in response to 
a request from Wahid Othman, 
chairman of the Seberang Perai 
Fishermen’s Association Unit ‘B’ 
Kuala Juru and chairman of the 
Kuala Juru Volunteer Fire and 
Rescue Team, for the purchase 
of firefighting equipment.

In addition, local resident 
Sing Kheng Seng contributed 
RM15,000 to support the pur-
chase of the fire engine.

Chow also revealed that the 
state government is consider-
ing the construction of afford-
able homes on a 27-acre idle 
land in Kuala Juru.

Among those present at the 
event were state senior assis-
tant fire superintendent Ahmad 
Nazri Zakariah, state fire officer 

Ahmad Nasaruddin Abdul Man-
an, Penang Fishermen’s Area 
Association chairman Mahdi Mat 
Rozi, Village Community Man-
agement Council (MPKK) mem-
bers, Masjid Jamek Kuala Juru 
representatives and members of 
the local fishing community.

In his speech, Chow com-
mended the Kuala Juru Vol-
unteer Fire and Rescue Team 
and the Fishermen’s Area As-
sociation for jointly organising a 
gotong-royong lunch, highlighting 
their strong sense of community.

He also praised the volunteer 
firefighters for their commitment 
to protecting lives and property.

“The state government re-
mains committed to supporting 
initiatives that strengthen com-
munity resilience. This year, we 
have allocated RM360,000 to 
be distributed among 36 active 
volunteer fire brigades across 
Penang,” he said.

Chow noted that houses in 
Kampung Kuala Juru are built 
close to one another, increasing 
the risk of rapid fire spread.

“With this new fire engine, I 

hope the volunteer firefighters 
will be better equipped to provide 
emergency assistance not just in 
Kampung Kuala Juru but also in 
the surrounding areas,” he added.

Reflecting on past fire inci-
dents, Wahid recalled that when 
he was a child, a fire destroyed 
12 houses in Kuala Juru. 

More recently, in 2022, a fire 
claimed the life of a person with 
disabilities (OKU) in the village.

“We are grateful to the state 
government and donors like 
Sing Kheng Seng for their con-
tributions in helping us acquire 
this fire engine,” Wahid said.

Looking ahead, he expressed 
hope that with continued support 
from the government and private 
sector, Kuala Juru would receive 
a new jetty and tourist boats to 
further boost local tourism.

He also shared that their 
fishermen’s unit has success-
fully established homestay ac-
commodations and hall rental 
services to generate additional 
income for its 138 members, 
including single mothers and 
young individuals.

Chow (centre), Wahid 
(on Chow's right), Sing 
(second from right), 
along with guests and 
firefighters posing in front 
of the newly-acquired 
truck.

Fire engine for Kuala Juru 
Volunteer Fire and Rescue Team 
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KUIH BAULU, a beloved 
traditional snack in Ma-
laysia, continues to be 

a favourite among people of 
all ages.

Whether enjoyed during fes-
tive seasons like Hari Raya 
or as a delightful morning or 
evening treat, this simple deli-
cacy, made with just three in-
gredients — eggs, sugar and 
flour — has remained popular 
for generations.

One of the successful entre-
preneurs keeping this tradition 
alive is 29-year-old Muhamad 
Amin Mohd Bukhari.

He has been running his fam-
ily’s kuih baulu business, Baulu 
Bumbung Lima in Kepala Batas, 
after inheriting it from his moth-
er in 2020.

Muhamad Amin’s journey in 
the kuih baulu business began 
as part of his family’s long-
standing tradition.

“My grandfather started this 
business 20 years ago, and 
my mother took over from him 
before I assumed responsibility 
due to her health issues,” he 
told Buletin Mutiara during an 
interview at his shop recently.

Originally, Baulu Bumbung 
Lima operated as a wholesale 
business, supplying kuih baulu 
to various retailers.

However, Muhamad Amin has 
since expanded its operations 
to include direct retail sales, 
allowing customers to walk in 
and purchase freshly made kuih 
baulu at any time.

The shop’s main product is 
its traditional kuih baulu, made 
using the same original recipe 
passed down for two decades.

“We have always maintained 
the same recipe to ensure our 
kuih baulu retains its authentic 
taste. Each container, contain-
ing 33 pieces, is 
sold at an affordable 
price of RM9.50.

“Due to over-
whelming demand, 
the business now 
produces up to 
16,500 pieces of 
kuih baulu per day, 
with all of them 
selling out daily,” 
he said.

In addition to the 
classic version, Muhamad Amin 
said Baulu Bumbung Lima also 
offers pandan and red velvet fla-
vored kuih baulu, which are pri-
marily marketed in Kuala Lum-
pur and Selangor.

Beyond kuih baulu, Muha-
mad Amin has diversified his 
offerings to include other tra-
ditional snacks such as kuih 

putu kacang, dodol, kuih loy-
ang and peniaram.

His business also supports 
local entrepreneurs by selling 
up to 200 types of kerepek 
(crackers) produced by them.

Currently, Baulu Bumbung 
Lima supplies its kuih baulu to 
markets in Penang, Selangor 
and Kuala Lumpur.

Looking ahead, Muhamad 
Amin is eager to further expand 
his business by leveraging on-
line platforms to reach a wider 
customer base.

He also expressed gratitude 
to several institutions for their 
support in helping him grow his 
business.

Organisations such as the 

National Entrepreneur Group 
Economic Fund (Tekun Nasi-
onal), Bank Pertanian Malay-
sia Berhad (Agrobank), and 
the Penang Regional Develop-
ment Authority (Perda) have 
provided essential business 
loans and equipment, en-
abling him to sustain and ex-
pand his operations.

THE Lions Club of Tanjung has 
contributed medical equipment 
worth RM15,000 to the Pen-
ang Hospital’s Paediatric Oncol-
ogy Ward, including a vital signs 
monitor with a trolley and two 
syringe pumps.

Lions Club of Tanjung presi-
dent Datuk C.K. Lim presented 
the equipment to Penang Hos-
pital’s medical deputy director 
Dr Ibrahim Anwar in the pres-
ence of Air Itam assemblyman 
Joseph Ng Soon Siang at the 
handover ceremony.

At a press conference fol-
lowing the ceremony, Ng wel-
comed private sector contri-
butions towards public health-
care as part of corporate so-
cial responsibility efforts.

“As a state assemblyman, I 
truly appreciate such contribu-
tions from non-governmental or-
ganisations (NGOs) supporting 
government hospitals.

“I extend my gratitude to the 
Lions Club of Tanjung for this 
donation. If other NGOs are in-
terested in contributing, they 
may contact Penang Hospital’s 

management to understand its 
needs,” Ng said.

Ibrahim expressed his ap-
preciation for the donation, 
noting that such contributions 
help the hospital meet its in-
creasing medical needs.

“Most of our equipment 
operate at 80 to 90% capac-
ity, so contributions like these 
help alleviate our current de-
mands,” he said.

Lim emphasised the impor-
tance of caring for children bat-
tling critical illnesses, stating 
that they are not only the hope 
of their families but also the fu-
ture of the nation.

“These medical devices 
will assist in monitoring pa-
tients’ vital signs, providing 
sedation during bone mar-
row and lumbar procedures, 
and ensuring the smooth 
functioning of central venous 
lines like Chemoports and 
Hickman catheters. They 
will also be used for chemo-

therapy, intravenous immuno-
globulin infusions, and blood 
transfusions,” he added.

Lim also expressed the 
club’s commitment to offering 
emotional support beyond just 
medical assistance.

“We want these children to 
know that they are not alone 
in their fight and that many 
people in society care for and 
support them.

“At Lions Club, we uphold 
the spirit of ‘Service Beyond 

Borders, Care Without Differ-
ences.’ Regardless of race or 
background, we strive to help 
those in need,” he added.

Also present were hospital 
representatives and Lion Club 
of Tanjung members.

Medical support for young cancer patients

Success story of a baulu maker

Muhamad Amin posing in front 
of his kuih baulu shop in Kepala 
Batas. (INSET) Kuih baulu 
produced by Muhamad Amin.

Lim (fourth from left) presenting the vital signs monitor to Ibrahim, witnessed by Ng (centre, in white shirt), 
and members of the Lions Club of Penang and Penang Hospital staff.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

方美铼（右3）日前推介位于
大街路头的电动车充电站。

随着槟州政府设下目标，在今年内
于地方政府管辖范围设立600个电动
车充电站（EVCB），即槟岛及威省
各300个充电站，这项举措深受坊间
好评。

槟岛目前共有261个私人电动车充
电站，加上今年4月将启用的52个电
动车充电站，分别分布在槟岛26个地
点。

方美铼：续物色合适地点增充
电站

槟州地方政府与城乡发展事务委员
会主席方美铼，此举响应联邦政府的
电动车政策，即放眼2025年全国设有
1万充电站的目标。

“而槟城明年将会继续物色合适的
地点，增加更多的充电站。”

他是在日前推介位于大街路头的电
动车充电站时，如是表示。

他 说 ， 4 月 将 启 用 的 充 电 站 ， 其
中50个充电站是直流电（DC）快充
（60kW），价格为一度电（1kWh）1
令吉39仙，另2个是交流电（AC）慢
充 (22kW)，一度电为1令吉09仙。

“这52个电动车充电站已在今年1月
完成装置，目前正进行国能供电连
接的过程，完成后就可在今年4月启
用。”

他补充，直流电有别于一般家庭使
用的交流电，需要更高压的电力，因
此必需在国能配合下，才能安装这些
电动车充电站。

将展开第二轮征求建议书
方美铼指出，在槟岛方面，槟岛市

政厅将会以征求建议书（RFP）方式
安装充电站，并由槟岛市政厅挑选合
适的停车位，无论是路边停车位或大
厦内停车位，以设置充电站。

他续说，槟岛市政厅将展开第二轮
的征求建议书，并在27个地点设置充
电站。

“而威省市政厅同样会通过征求建
议书方式，与充电站公司合作，在威
省范围设置充电站。”

他强调，市政厅的收费停车位，
每个月为市政厅带来收入，如今让给
私人公司营运充电站，市政厅会通过
此合作，与私人公司共享收益。

他提及，由于槟岛面对土地有限
的问题，槟岛市政厅将现有的停车
位，转换为电动车充电站，包括路边
与小贩中心停车位，以方便更多人使
用。

惟，在安全考量下，设置1个电动
车充电站，就占用了2个停车位。

拉詹德兰：新计划需有电动车
充电站

槟岛市长拿督拉詹德兰指出，槟
岛市政厅自去年8月开始，规定所有
新的发展计划，必需将其中2%的停
车位，作为电动车充电站用途。

“除了新的发展计划，现有的高楼
管理层也开始在公寓内安装电动车充
电站。”

徐崇益：下载App防止假充电
真霸位

Chargehere EV Solution有限公司
业务拓展经理徐崇益表示，该公司与
槟岛市政厅合作的电动车充电站，将
通过手机应用程序(App)的功能，防
止霸占停车位的问题。

他说，使用该充电站必需先下载
有 关 手 机 应 用 程 序 ， 分 别 有 3 项 功
能，包括方便用户预约充电、防止汽
油车停在电动车充电站、防止电动车
司机假充电真霸位的情况出现。

他补充，用户可以先通过APP预
约，抵达充电站后按下通知按钮，停
车位的挡架将卸下，让用户驶入有关
停车位进行充电。

当天出席者包括：槟岛市政厅工
程部主任谢振贵、槟州国能总经理诺

西占、槟岛市政厅电气工程时莫哈末
法米、Chargehere EV Solution有限
公司营运经理郑嘉勇。

杜凯贤：增强槟数字和绿色投
资吸引力

数码槟城（Digital Penang）通讯
与行销部高级执行员杜凯贤接受《珍
珠快讯》访问时指出，数码槟城欢迎
电动汽车（EV）充电基础设施的扩
展，这将助力槟城的数字化和可持续
发展目标。

他说，作为一个完全数字化的平
台（移动端和无现金支付），电动汽
车出行的转型，将增强槟城对数字和
绿色投资的吸引力，推动槟城朝着智
慧与绿色州属的槟城2030愿景迈进。

邱明丽：电动数量增需足够充
电站

电动汽车用户邱明丽与陈崇奕接
受《珍珠快讯》访问时指出，对于槟
州增加电动汽车充电站的举措表示欢
迎，因为使用电动车的用户量已明显
可见日趋增加，目前的充电站并不足
够应付。

邱明丽也建议，接下来新增的充
电站可设在食肆、商场等周边地区，
这对车主来说较为方便。至于槟岛市
政厅设下的充电站收费，她觉得是在
可接受及合理的范围。

至 于 有 关 手 机 应 用 程 序 进 行 预
约，她冀望开发商能考量到一些地区
网络讯号不足的问题，而她本身就遇
过讯号弱，而无法进行手机应用程序
进行预约，抑或是到充电站后，无法
进一步完成手机应用程序的步骤，而
无法充电。

而她认为，目前的手机应用程序
使用法较为复杂，她冀望开放商能够
作出调整，让使用程序更为简化，让
各年龄层用户，尤其是乐龄人士，更
能便捷的操作。 

槟设600电动车充电站目标获好评
助力槟数字化及可持续发展

槟岛市政厅26个
电动车充电站地点

1）加巴星道
2）康科迪娅路
3）Precint 10
4）友联路
5）大街路头
6）丹绒武雅巴刹
7）义兴街头
8）日本横街
9）槟州清真寺路
 （Berjaya Gallery）
10）柏迈路巴刹与小贩中心
11）玲珑路停车位
 （玲珑路、日落洞路交界）
12）小印度
13）峇都兰樟巴刹
14）丹斯里郑耀林路
15）极乐寺巴刹路/浮罗山背路
16）迪肯斯路
17）阿拉顿路
18）新港 Rajawali 巴刹
19）峇央峇鲁巴刹
20）浮罗山背路旁Jalan Servis
  （7-11 十字路口前）
21）峇六拜Lengkok  
    Kelicap 巴刹
22）浮罗山背 Jalan Sungai  
    Air Putih
23）湖内体育馆
24）Medan Kampung  
    Relau 1（马来亚银行）
25）垄尾路 Jalan Khidmat 
 （金三角）
26）公巴岭巴刹

槟岛市政厅规定
所有新的发展计
划，需包含2%的
电动车充电站。




